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اقتصادی

رئیس کمیسیون اقتصاد مجلس:

خصولتی سازی از اقتصاد دولتی
 خطرناک تر است 

رئیس کمیسیون اقتصاد مجلس با بیان اینکه خصولتی سازی از اقتصاد دولتی 
خطرناک تر است، گفت: در خصولتی سازی اداره بنگاه ها همچنان در دست دولت 

است اما دولت دیگر پاسخگوی عملکرد آن بنگاه نیست. 
محمدرضا پورابراهیمی با اشاره به انتقاد مقام معظم رهبری در دیدار با اعضای 
هیأت دولت از وابستگی دولت  به نفت و تصدی گری دراقتصاد کشور گفت: چالش 
اصلی کشور حضور دولت در اقتصاد است که باید در این حوزه دولت تغییر رفتار 

دهد.
نماینده مردم کرمان و راور ادامه داد:اقتصاددانان معتقدند  تصدی گری دولت 
در اقتصاد و نفتی بودن اقتصاد دو ابََر چالش اقتصاد کشور است، مقام معظم 
رهبری نیز در فرمایشات خود بر لزوم حل این دو چالش مهم تاکید داشته اند و 
بیان کردند که اقتصاد کشور باید از دو چالش نفتی بودن و تصدی گری دولت 

نجات یابد.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد: در چند سال 
گذشته به دلیل اعمال تحریم های دشمنان تلاش شد سهم نفت از بودجه عمومی 
کشور کاهش یابد و دیگر بودجه به درآمدهای نفتی متکی نباشد و می توان عنوان 
کرد تحریم ها به نوعی توفیق اجباری محسوب شد که اتکای بودجه به درآمدهای 
نفتی کاهش یابد به نحوی که در سال ۹۵ اتکای بودجه به درآمدهای نفتی به 

میزان ۲۵ درصد برسد.
وی اضافه کرد: در سال ۹۵ برای اولین بار در تاریخ سهم نفت از بودجه عمومی 
کشور به یک چهارم رسید که اتفاق بزرگی محسوب می شود اما متاسفانه در 
سال ۹۶ سهم نفت به ۳۵ درصد افزایش یافت که به نوعی یک نوع عقبگرد است، 
بنابراین باید تلاش شود با اجرای برنامه ششم توسعه کشور سهم بودجه از درآمد 

نفتی به ۲۵ درصد یا کمتر برسد.
پورابراهیمی گفت: مجموع درآمدهای ناشی از مالیات به حدود ۳۵ درصد از 
درآمدهای کل کشور رسیده که بیانگر یک سوم از درآمدهای پایدار کشور است و 

می توان عنوان کرد به درآمد قابل اتکایی تبدیل شده است.
وی ادامه داد: هدفگذاری مجلس و دولت افزایش درآمدهای مالیاتی است اما انجام 
این مهم از طریق ایجاد فشار مالیاتی به مردم و اصناف و کارمندان محقق نمی 
شود بنابراین به راحتی می توان با اقداماتی مانند اجرای قانون مبارزه با پولشویی 
و بررسی تراکنش های مالی، به میزان درآمدهای مالیاتی کشور اضافه کرد که به 

ایجاد عدالت اجتماعی و ارتقای بهره وری کمک می کند.
رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی افزود: مقام معظم رهبری در 
فرمایشات خود به حضور دولت در اقتصاد اشاره داشتند، بنابراین باید توجه داشت 
علی رغم سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی، دولت همچنان در اقتصاد کشور 

حضور دارد اما جنس این حضور متفاوت شده است.
مقاومت دولت در برابر کاهش تصدی گری

پورابراهیمی گفت: قبل از اجرای اصل ۴۴ قانون اساسی، دولت بنگاه های 
اقتصادی را علاوه بر مالکیت، اداره نیز می کرد، اما در حال حاضر با توجه به 
اینکه به ظاهر حجم قابل توجهی از دارایی های دولت واگذار شده، اما اداره بنگاه 
ها همچنان دست دولت بوده و نکته قابل تأمل این است دولت دیگر پاسخگوی 

عملکرد نیز نمی باشد.
وی بیان کرد: دولتی که قبل از واگذاری شرکت های دولتی در زمینه اداره بنگاه 
ها پاسخگو بود، در حال حاضر دیگر پاسخگو نیست و تنها به اداره شرکت می 

پردازد.
نماینده مردم کرمان و راور در مجلس دهم افزود: شدت تخریب بنگاه هایی که 
بدون مالکیت از سوی دولت اداره می شود بیشتر از اداره شرکت هایی است که 
دارای مالکیت دولتی هستند، بنابراین می توان عنوان کرد شرایط فعلی اقتصاد 

کشور به مراتب از شرایط اقتصاد دولتی نامطلوب تر است.

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات وعده داد

ایجاد ۲۰ هزار شرکت نوپا طی چهار سال
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با بیان این که برنامه وزارتخانه این است که 
جهاد اقتصادی را به نحوی انجام دهد، گفت: برنامه داریم در پایان این چهار سال 
۲۰ هزار شرکت کسب و کار نوپا، ۱۰۰۰ شرکت متوسط، ۱۰۰ شرکت بزرگ و پنج 

شرکت بین المللی ایجاد کنیم.
محمد جواد آذری جهرمی در مراسم تودیع و معارفه وزیر ارتباطات و فناوری 
اطلاعات بر تشریح برنامه چهار ساله دولت، اظهار کرد: کشور ما یک کشور مردم 

سالار است.
 فرهنگ و امنیت ما مدیون مردم است و اگر آنها در عرصه نباشند فرهنگ و 
امنیت نداریم، اما امروز این مردم دچار مشکل هستند و بیکاری یکی از بزرگ ترین 

مشکلاتی است که مردم را آزار می دهد.
وی ادامه داد: اگر مردم ناامید شوند و ما پشتوانه آنها را از دست دهیم مشکلات 
فرهنگی و امنیتی ۱۰ برابر خواهد شد. ما موظفیم همه تلاش خود را به کار گیریم 

که مشکلات را حل کنیم.
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر سهم فناوری اطلاعات در ایجاد 
اشتغال بیان کرد: بنابر آمار بین المللی سهم اشتغال در حوزه فناوری اطلاعات 
حدود دو درصد است که این عدد در کشور ما ۰.۲ است، یعنی ما ظرفیت رشد 
حداقل ۱۰ برابری داریم بنابراین از محورهای اساسی این حوزه این است که ایجاد 
اشتغال کنیم. ما در چارچوب برنامه ششم توسعه ظرفیت ایجاد ۱۰۰ هزار شغل 
داریم به خصوص که ۱7 درصد فارغ التحصیلان به صورت مستقیم یا غیرمستقیم 

در حوزه فناوری اطلاعات هستند.
جهرمی با بیان این که جهاد امروز در کشور جهاد اقتصادی است، افزود: اگر قرار 
است جهاد کنیم عقبه کشور هم باید کمک کنند. نمی شود عده ای در این زمینه 

کمک کرده و عده ای مانع سازی کنند.  
وی با بیان اینکه برنامه ما در وزارت ارتباطات این است که جهاد اقتصادی را به 
نحو احسن انجام دهیم، افزود: رهبر معظم انقلاب در چند سال اخیر به مشکل 
اقتصادی اشاره دارند. دولت ایران نیز مخاطب بایدهای رهبری است و باید در این 
عرصه تلاش کند. در این مسیر کسانی هستند که بداخلاقی و مانع سازی می کنند. 
آنها نیز باید خود را مخاطب نبایدهای رهبری بدانند. باید بدانند چوب لای چرخ 

دولت گذاشتن، چوب لای چرخ ملت و نظام است.

معاون وزیر صنعت خبر داد؛

مشوق های جدید برای جذب سرمایه گذاران 
در نواحی صنعتی 

مدیر عامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران از اعطای مشوق 
های جدید برای جذب سرمایه گذاران در ناحیه صنعتی طارم که یک منطقه کمتر 

توسعه یافته است، خبر داد. 
، علی یزدانی  ایران  به گزارش سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی 
در بازدید از ناحیه صنعتی طارم با اعلام این خبر افزود: در راستای حمایت از 
متقاضیان سرمایه گذاری علی الخصوص سرمایه گذاران بومی در ناحیه صنعتی 
طارم مشوقهای جدید در نظر گرفته شده است که امیدواریم با توجه به فراهم بودن 

امکانات زیربنایی در این ناحیه صنعتی استقبال خوبی بشود.
معاون وزیر صنعت، معدن وتجارت اظهار کرد: قیمت حق انتفاع در این ناحیه 
صنعتی از ۱۵ درصد نقدی به ۵ درصد واز ۳۵۰ هزار ریال به ۲۰۰ هزار ریال در هر 
متر مربع کاهش یافته و مابقی اقساط بصورت دراز مدت از سرمایه گذاران اخذ می 

شود تا با این کار صنعتگران برای فعالیت در این مکان ها نیز راغب شوند.
یزدانی با اشاره به این مشوقهای جدید تصریح کرد: متقاضیان سرمایه گذاری 
جهت بهره مندی از این مشوقها در طول شش ماهه باید ۶۰ درصد درصد پیشرفت 

فیزیکی  برای احداث واحد صنعتی را داشته باشند تا از مشوقها بهر مند بشوند.
مدیر عامل سازمان صنایع کوچک و شهرکهای صنعتی ایران در ادامه افزود: در 
سال جاری حمایت ویژه ای از سرمایه گذاری در داخل شهرک ها و نواحی صنعتی 

کشور انجام دادیم که در طول تاریخ شهرک های صنعتی بی سابقه بود.
یزدانی اضافه کرد: در ۸۰ درصد شهرک ها و نواحی صنعتی ما امسال هیچ گونه 
افزایش قیمتی در حق انتفاع یا حق بهره برداری نداد ه ایم زیرا زمین در داخل 

شهرک ها مجانی است.
در حاشیه این بازدید حمیدرضا خانپور مدیر عامل شرکت شهرکهای صنعتی 
استان با اشاره به جذب سرمایه گذاری در سالجاری گفت: رشد ۵۰۰ درصدی 
جذب سرمایه گذاری در پنج ماهه اول سال نسبت به مشابه سال گذشته نشان 
از تمایل بخش خصوصی سرمایه گذاری در شهرکها و نواحی صنعتی استان 

می باشد.
خانپور افزود: در حال حاضر ۶ قرارداد در ناحیه صنعتی طارم با متقاضیان سرمایه 
گذاری منعقد شده است و تاکنون بیش از ۲۵ میلیارد ریال برای فراهم نمودن 

زیرساختها و تسهیل گری در این ناحیه  صنعتی هزینه شده است.

رئیس کل بانک مرکزی گفت: براساس برنامه ریزی هایی که 
انجام شد برای سال ۹۶ مبلغ ۵۰ هزار میلیارد تومان در نظر 
گرفته شد تا نظام بانکی با هدف خاص رونق واحدهای تولیدی 

کوچک و متوسط و ایجاد اشتغال پرداخت کند. 
ولی الله سیف روز دوشنبه در نشست شورای هماهنگی 
بانک های خراسان جنوبی افزود: از این مبلغ، ۲۰ هزار میلیارد 
تومان برای سرمایه در گردش بنگاه های کوچک و متوسط، 
۱۰ هزار میلیارد تومان برای نوسازی خطوط تولید واحدهای 
کوچک و متوسط و ۲۰ هزار میلیارد تومان برای ایجاد اشتغال 
در سطح کشور در نظر گرفته شد. وی گفت: سال گذشته نظام 
بانکی وظیفه خود را در زمینه حمایت از واحدهای تولیدی 
کوچک و متوسط ادا کرد بگونه ای که ۲۴ هزار و ۵۰۰ واحد 
تولیدی مبلغ ۱7 هزار و ۵۰۰ میلیارد تومان تسهیلات سرمایه 
در گردش را دریافت کردند. وی بیان کرد: این اقدام توانست 
مجددا تحرک تولید و اشتغال را در کشور ایجاد کند و زمینه 
های مثبتی را برای تحقق اقتصاد مقاومتی و رشد اقتصادی رقم 
بزند. رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به اولویت هایی سال ۹۶ 
از بعد اقتصادی که باید در کشور دنبال شود افزود: تمرکز باید 

بر رشد و رونق اقتصادی، توسعه اقتصاد، توسعه صادرات، ایجاد 
اشتغال و غیره باشد تا کشور دستاوردهای بزرگی به دست 
بیاورد. وی اظهار کرد: حجم سرمایه گذاری و افزایش آن در 
بخش های مختلف تولیدی و اقتصادی می تواند در تحقق این 
اهداف موثر باشد و اگر به اولویت های اصلی در سال ۹۶ توجه 
کنیم یک نگاه آن به نظام بانکی کشور است که برای تحقق 
این اولویت های چه اقداماتی می تواند انجام دهد. وی عنوان 
کرد: در شرایطی که نظام بانکی خود دچار مشکلاتی است باید 
همزمان اقداماتی برای اصلاح نظام بانکی، حل و فصل عدم 
تعهدهای مختلفی که در نظام بانکی وجود دارد و از ۲ سال قبل 
نیز آغاز شد، انجام شود. سیف گفت: علاوه بر این باید وظیفه 
اصلی نظام بانکی که حمایت و پشتیبانی از اقتصاد و فعالیت 
های تولیدی، اشتغال و رونق تولید است را مدنظر قرار دهیم. 

**جلوگیری از اسراف و هدر رفتن منابع محدود نظام 
بانکی

 رئیس کل بانک مرکزی افزود: برای اینکه این نقش را بتوان به 
درستی ادا کرد باید از تبذیر، اسراف و هدر رفتن منابع محدود 
تسهیلات نظام بانکی جلوگیری کرد، یعنی باید اطمینان پیدا 

کرد تسهیلات بانکی در زمینه هایی پرداخت شود که ایجاد 
اشتغال، رشد تولید، پایداری در ارزش افزوده و غیره را در پی 

داشته باشد. 
سیف گفت: در شرایط موجود نباید اجازه داد منابع نظام بانکی 
هدر برود، چاره این کار بررسی های اقتصادی و اطمینان از 
توجیهات کامل پروژه هایی که قرار است مورد حمایت بانک ها 

از بعد اعطای تسهیلات و تامین مالی شوند، است. 
وی بر شناسایی اولویت های اصلی منابع بانکی تاکید کرد و 
افزود: با رده بندی ایده ها و طرح هایی که معرفی می شود باید 
ابتدا آنکه بیشترین بازدهی را دارد در اولویت قرار گیرد و در این 

زمنیه نگاه مطلق نیز ممنوع است. 
وی با بیان اینکه یکی از جهت گیری های ما تامین اشتغال 
در کشور است بیان کرد: برای فارغ التحصیلان دانشگاهی باید 
شغل ایجاد شود و یکی از بحث های جدی مقام معظم رهبری 
نیز این بود که دولت با چه روش هایی قرار است ایجاد شغل 

کند. 
رئیس کل بانک مرکزی با تاکید بر اینکه دولت در چند سال 
گذشته در زمینه ایجاد شغل رکورد زد یادآور شد: ایجاد شغل 

در دامنه بیش از ۶۰۰ هزار نفر، دستاورد بزرگ و مثبتی است 
منتها نیاز جوانان و تاکید اجتماعی اقتضای بیشتری دارد، 
حداقل باید ۹۰۰ هزار شغل در کشور ایجاد شود تا بر مشکل 

بیکاری بتوان غلبه کرد. 
وی اظهار کرد: برای تحقق این هدف حداقل نباید اجازه داد 
منابع بانکی هدر رود و منابع به نحوی مصرف شود تا ما را به 

تحقق اهدافمان که ایجاد اشتغال است برساند. 
وی ادامه داد: فعالیت ها باید پایدار باشد، اگر قرار است پروژه 
ای زیان دهد یعنی نمی تواند ادامه دهد، ممکن است برخی 
فعالیت ها خسارت زا باشد لذا قبل از اصرار به ادامه فعالیت باید 

مشکل واحد حل و فصل یا از حرکت خارج شود. 
سیف گفت: اصرار به ادامه حیات واحدهای تولیدی دارای 
خطوط تولید کهنه و فرسود، تکنولوژی قدیمی، عدم رقابت 
محصولات آن با بازارهای دنیا و سایر فعالیت های تولیدی، 
بی فایده است و فقط محصول را در انبار دپو و بازدهی نخواهد 

داشت. 
**حدود 90 درصد تامین مالی اقتصاد بر عهده نظام 

بانکی است 
وی افزود: اقتصاد کشورهای دنیا بر حسب اینکه تامین مالی 
شرکت ها و فعالیت های اقتصادی به چه شکلی تامین شود به 

۲ نوع بانک محور و بازار محور تقسیم بندی می شود. 
سیف گفت: بر اساس نرم بین المللی نیازهای کوتاه مدت و 
تامین مالی از طریق نظام بانکی انجام می شود، در کشور به 
دلیل اینکه بازار سرمایه در شرایطی که بتواند همه وظایف خود 
را انجام دهد، قرار نگرفته اکنون نظام بانکی حدود ۹۰ درصد 

تامین مالی اقتصاد را بر عهده دارد. 
وی بیان کرد: بنگاه های کوچک و متوسط اهمیت زیادی 
در اقتصاد هر کشور دارد اما تامین مالی بالای اقتصاد، سبب 
می شود بانک ها نتوانند به بنگاه های کوچک و متوسط به 

درستی برسند. 
واحد های صنعتی  از  زمینه حمایت  در  عنوان کرد:  وی 
کوچک و متوسط سال گذشته با ارایه تسهیلات رونق تولید 
همت بزرگی شد باید توجه کنیم آثار مثبت چنین اقدامی که 
به صورت هماهنگ در نظام بانکی ایجاد شد توانست شاخص 

های جدیدی به دست بیاورد. 
رئیس کل بانک مرکزی افزود: گفته می شود رشد اقتصادی 
سال گذشته در سایه افزایشی است که در بخش نفت حاصل 
شد در صورتیکه رشد اقتصادی بدون نفت در سال معادل ۳.۳ 
درصد بود این در شرایطی است که در فصل اول سال گذشته 
رشد اقتصادی منفی ۱.۸ بود که در فصل آخر سال به ۵.۶ 

درصد افزایش یافت. 
وی با پیش بینی اینکه افزایش نرخ اقتصادی در سال ۹۶ 
نیز ادامه یابد گفت: با توجه به اینکه رشدی که سال ۹۵ در 
بخش نفت حاصل شد در سال ۹۶ قابل تکرار نیست، امید است 
تحرک در سایر بخش های اقتصادی بتواند نتیجه درصد رشد 

بالایی برای اقتصاد حاصل کند.

رئیس کل بانک مرکزی خبرداد

اختصاص 50هزار 
میلیارد تومان برای رونق 

تولید و ایجاد اشتغال 

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۲۴ شماره  رای   -۱
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۳۰۳۵ آقای امیر تقیان فرزند اسمعیل در سه دانگ مشاع از 
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۸۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۴۳۵ 
اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری 

مع الواسطه از رضا عسگری.)م الف ۲۶۰۸(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۳۵۲۶ شماره  رای   -۲
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۰۱7۹ خانم شهربانو بشارت دهاقانی فرزند حاجی بابا در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۸۴ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۴۳۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه 

عادی خریداری مع الواسطه از رضا عسگری.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۰۵۸ شماره  رای   -۳
۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۱۲۹ خانم کبرا سقائی فرزند قنبرعلی در ششدانگ یکباب 
ساختمان به مساحت ۱۰۲/۹۵ مترمربع پلاک شماره ۳۰ فرعی از ۱۰۲۵۰ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم مبایعه نامه عادی خریداری مع الواسطه 

از تقی حاج علینقی و محمد روحانی.)م الف ۴۲7۳ (
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۵۲۵۶ شماره  رای   -۴
۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۹۹۴ آقای علی اکبر موحدی فرزند مصطفی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت 7۸ مترمربع پلاک شماره ۸۹۲۶/۲ اصلی واقع در قم 

بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند رسمی.)م الف ۴۲۸7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۵۳۹ شماره  رای   -۵
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۰۴7 خانم فاطمه بهادری فرزند علی در سه دانگ مشاع 

از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره 
۱۱۱۳۴/۲/۱۰۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۴۳۱7(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۰۵۳۸ شماره  رای   -۶
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۵۹۲7 آقای امراله آفتابی آرانی فرزند حسینعلی در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۶۲/۵۰ مترمربع پلاک 
شماره ۱۱۱۳۴/۲/۱۰۵ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم 

خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۴۳۱۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۵۶۰۳۳۰۰۰۱۰۲۴۵۳۲ شماره  رای   -7
در  عبدالکریم  فرزند  جهانگیرنیا  محمدعلی  آقای   ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۶۳۶۳
ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱۳7 مترمربع پلاک شماره ۵۴۸۶ اصلی واقع 
در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.

)م الف ۴۵۵۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱7۲۰ شماره  رای   -۸
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۵۱۱۲ آقای محمد معین آبادی بیدگلی فرزند عباس در سه 
دانگ مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 7۹/۲۰ مترمربع پلاک 
شماره ۵۱۴۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی 

سند رسمی.)م الف ۵۳۳۶(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۴۶۰۳۳۰۰۰۱۰۱۱7۱۹ شماره  رای   -۹
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۵۱۱۱ آقای سیدعباس حسینی فرزند داود در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ 7۹/۲۰ مترمربع پلاک شماره 
۵۱۴۰ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰7۸7۵ شماره  رای   -۱۰

۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۱۴۱۲ خانم معصومه علوی فرزند سیدمجتبی در ششدانگ 
یکباب ساختمان به مساحت ۱۰۴ مترمربع پلاک شماره ۱۰۸۲۱ اصلی واقع در قم 
بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی .)م الف 

)۴۳۵7
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۳۹ شماره  رای   -۱۱
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۱۰۰۲۰۲۳ آقای مجید احمدی فرزند محمدرضا در سه دانگ 
مشاع از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۰/7۹ مترمربع پلاک 
شماره ۱۰۵۸۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری 

طی سند رسمی.)م الف ۴۳۶۳(
کلاسه  پرونده  به  مربوط   ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۱۰۰۶۵۳۵ شماره  رای   -۱۲
۱۳۹۵۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۹۴۹ آقای وحید احمدی فرزند محمدرضا در سه دانگ مشاع 
از ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ششدانگ ۱۵۰/7۹ مترمربع پلاک شماره 
۱۰۵۸۶ اصلی واقع در قم بخش یک حوزه ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند 

رسمی.)م الف ۴۳۶۵(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد 
مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب 
در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد 
منطقه یک قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به 
اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به 
این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع 

از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/06/07 تاریخ انتشار دوم: 1396/06/22
محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 
دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی 
طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد 

مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۲۰۶ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۲۱۵۸ آقای غیب علی قاسمی 
فرزند خداویردی در چهار دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۵۰ مترمربع 
پلاک شماره ۶۹۰ فرعی از ۱۹۵۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه 
ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای 

سیدعلی محمدی حسن آبادی .)م الف ۴۲77(
۲- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۲۰7 مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲7۰ آقای محرم قاسمی فرزند 
غیبعلی در دو دانگ مشاع از ششدانگ قطعه زمین که در آن 
احداث بنا شده به مساحت ۱۵۰ مترمربع پلاک شماره ۶۹۰ 
فرعی از ۱۹۵۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای سیدعلی محمدی 

حسن آبادی .)م الف ۴۲۸۳(
۳- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۱۹۴ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۵۶۲ آقای علی اکبر وایمندی 
فرزند عزت اله در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن 

احداث بنا شده به مساحت 7۰ مترمربع پلاک شماره ۲۶۸ فرعی 
از ۱۹۵۶ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
مبایعه نامه عادی مع الواسطه از آقای احمد چهرقانی.)م الف 

)۴۲۹۴
۴- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۲۴۵ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۹۹۹۶ آقای اسحق فیضی فرزند 
علی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۱۴/۵۰ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱7۶۰ 
- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۴۲۹۸(
۵- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۱۳ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۱۱ آقای داود صفری فرزند 
مرتضی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۶۴/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از ۲۰۹۸ 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از سید حسن میره ای .)م الف ۴۳۲7(
۶- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۵۶۰ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۴۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۲۱۲ آقای رضا صفری فرزند 
داود در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت ۱۸۲/۵۰ مترمربع پلاک شماره ۲ فرعی از 
۲۰۹۸ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 

مبایعه نامه عادی مع الواسطه از حسن میره .)م الف ۴۳۲۳(
7- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴7۸7 مربوط به پرونده 
قاسمی  مهدی  آقای   ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵7۳ کلاسه 
ولی آباد لذا مالکیت چهار دانگ مشاع از ششدانگ آقای مهدی 
قاسمی ولی آباد فرزند رضاعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۱۱/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره 7 فرعی از ۱۸۹۹ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند 

مالکیت مشاعی.)م الف ۴۳۰۸(
۸- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۴7۸۹ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۳۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۵7۴ خانم فاطمه سلیمانی 
ملکان لذا مالکیت دو دانگ مشاع از ششدانگ خانم فاطمه 
سلیمانی ملکان فرزند ابراهیم در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ششدانگ ۱۱۱/۵۰ 
مترمربع پلاک شماره 7 فرعی از ۱۸۹۹ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند رسمی سند 

مالکیت مشاعی .)م الف ۴۳۰۴(
۹- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۳۹۶ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۲۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۰۴۴۲ آقای نبی تلخابی فرزند 
محمدتقی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۸۳/7۵ مترمربع پلاک شماره ۴ فرعی از 

۱۸۸۲ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۴۳۳7(

۱۰- رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۱۵۲۵۶ مربوط به پرونده 
کلاسه ۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۱۳۰۶۸ آقای کریم خطیبی فرزند 
مهرعلی در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث 
بنا شده به مساحت ۹۶ مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱77۹- 
اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه 

عادی از آقای اکبر حسین آبادی .)م الف ۴۳۴7(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر 
آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه 
به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 
۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی داشته باشند 
ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف 
مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره 
تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون 

مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/06/07
 تاریخ انتشار دوم: 1396/06/22
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب خانه بپلاک ۱ فرعی از ۸۸۱۳  اصلی واقع 
در بخش یک ثبت قم اراضی کوی عربستان - ۵۵ متری عمار یاسر-ک ۱۶ - پلاک 
۴۸ که بنام آقای مرحوم شمس علی محمدحسینی فرزند محمدعلی میباشد ، در 
جریان ثبت است که بعلت عدم امضاء نماینده و مالک بعمل نیامده از طرفی مطابق 
ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی خانم ملیحه 
محمدحسینی احدی از وراث طی وارده ۱/۱۴۴۰۵ - ۹۶/۶/۵ تحدید حدود پلاک 
مذکور در روز یکشنبه مورخ۲/ 7 /۹۶ ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در محل وقوع ملک 
انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور و یا نماینده قانونی 
آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور بهم رسانند. مهلت 
قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و اعتراضات مجاورین 
طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا تبصره ماده مصوب 
7۳/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با اداره ثبت میبایست 

گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این اداره ارائه نماید./ق .
م.الف:4368
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم
تاریخ انتشار: 1396/6/7

آگهی تحدید حدود اختصاصی
چون تحدید حدود ششدانگ یک باب ساختمان بپلاک ۱۰۲ فرعی از ۱۰۵۴۳  

اصلی واقع در بخش یک ثبت قم اراضی بلوار روحانی-ک ۱۶- پلاک۲۳ که بنام آقای 
احسان خراسانی و خانم زهرا بابائی قمی فرزندان مرتضی و حبیب میباشد ، در جریان 
ثبت است که بعلت تبصره واحده ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی بعمل نیامده از طرفی مطابق ماده ۱۵ قانون ثبت نیز نمیتوان عمل 
نمود ، لذا بنا به تقاضای کتبی نامبرده طی وارده ۱/۱۴۵۳۹ -۹۶/۰۶/۰۶ تحدید 
حدود پلاک مذکور در روز یکشنبه مورخ ۹۶/۰7/۰۲ ساعت ۸/۵ الی ۱۲ صبح در 
محل وقوع ملک انجام میگردد بدینوسیله به اطلاع اهالی و خصوصا به مالکین مجاور 
و یا نماینده قانونی آنها اعلام میدارد که در روز و ساعت مقرر در محل مذکور حضور 
بهم رسانند. مهلت قانونی ار تاریخ تنظیم صورتمجلس بمدت یکماه خواهد بود و 
اعتراضات مجاورین طبق ماده ۲۰ قانون ثبت پذیرفته و رسیدگی خواهد شد ضمنا 
تبصره ماده مصوب 7۳/۲/۲۵ متعرض ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض با 
اداره ثبت میبایست گواهی تقدیم دادخواست بمرجع ذیصلاح قضائی را نیز به این 

اداره ارائه نماید./ق
اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم 
تاریخ انتشار:1396/06/07

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه دو قم تصرفات 
مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش 

کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند.
رای اصلاحی

۱- بتاریخ ۱۳۹۶/۰۶/۰۱ جلسه هیات اول موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت 
ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مصوب ۱۳۹۰/۰۹/۲۰ با حضور امضاء 
کنندگان زیر در فوق العاده در دبیرخانه هیات تشکیل ، در خصوص پرونده کلاسه 
۱۳۹۱۱۱۴۴۳۰۰۰۲۰۰۴۶۲7 مربوط به تقاضای خانم زر ذوالفقاری مفید موضوع 
رای شماره ۱۳۹۶۶۰۳۳۰۰۰۲۰۰۴۶۸۰ خریداری نامبرده به موجب قولنامه عادی 
مع الواسطه از آقای غریب رضا زند می باشد که در رای مذکور اشاره نشده است که 
بدین وسیله رای اصلاحی صادر می گردد و سایر مندرجات رای به قوت خود باقی 

است بدیهی است رای اولیه و اصلاحی تواما قابل اجرا می باشد.
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء 
موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت ۲ ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به 
اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس 
از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع قضائی 
تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر 

اساس قانون مذکور مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار: 1396/06/07
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی
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اختلافی که کاملا علنی شد؛

مهمترین خروجی هیات مدیره استقلال ربطی 
به منصوریان نداشت!

درحالی که از تعیین مهلت برای علیرضا منصوریان به عنوان مهمترین خروجی نشست 
هیات مدیره یاد می شود، اما بیش از آن اختلاف اعضای این هیات علنی شد.

آخرین نشست هیات مدیره باشگاه استقلال با همه حاشیه هایش روز یکشنبه برگزار 
شد و مهمترین خروجی این جلسه، نه اولتیماتوم به علیرضا منصوریان، بلکه علنی شدن 

شدت بالای اختلاف اعضای هیات مدیره این باشگاه بود. 
1- حسین قریب

محمدحسین قریب، آخرین رییس هیات مدیره استقلال که در تمام مدت ریاستش 
هرگز افتخار حضور در نشست های هیات مدیره را نداد و یا وقت حضور در این نشست 
ها را نداشت. قریب روز یکشنبه هم در مهمترین نشست هیات مدیره حضور نیافت تا در 
جلسه ای سرنوشت ساز اعضا بدون حضور رییس دور هم جمع شده و در مورد سرنوشت 

و آینده تیم تصمیم گیری کنند.
2- حسن زمانی

جدی ترین مخالف حضور منصوریان در استقلال که مخالفت های جدی اش را از فصل 
گذشته علنی کرد و دیروز هم نخستین عضو هیات مدیره بود که پس از پایان نشست با 
ذوق از فرصت دو هفته ای به سرمربی تیم سخن گفت. سخنانی که خشم نایب رییس 
هیات مدیره و واکنش سریع وی پس صحبت های تند زمانی را در بر داشت.  افتخاری 
به شکلی علنی با مصاحبه های زمانی مخالفت کرد و تصمیمات هیات مدیره را با ادبیات 

خاص خودش انعکاس داد تا اختلاف بین زمانی و افتخاری هم کاملا مشخص شود.
3- سیدرضا افتخاری

مدیرعامل آبی پوشان که بر خلاف چهره آرامش، باطنی سخت  و سختکوش دارد. 
رفتار و عملکردش نشان از ایستادگی مقابل رییس هیات مدیره در گذشته و حال دارد. 
نایب رییس هیات مدیره آبی ها اصلی ترین حامی منصوریان در هیات مدیره است و روز 
گذشته هم همه تلاش خود را برای حمایت از سرمربی تیمش و ابقای او به خرج داد و 
در پایان نشست هیات مدیره پس از اطلاع از مصاحبه زمانی پیش از آنکه از تصمیمات 
هیات مدیره سخن بگوید، با عصبانیت پاسخ صحبت های زمانی را داد و بیان داشت 
در جایی که هیات مدیره سخنگو دارد، اعضا نباید در خصوص مسائل مطروحه در آن 

مصاحبه کنند.
افتخاری از گذشته با زمانی و تفکراتش همراه نبوده و این دو که تنها بازماندگان از 
هیات مدیره سابق استقلال هستند، همچنان و حتی با شدت بیشتری نقش دو قطب 

مخالف در هیات مدیره را ایفا می کنند.
4- قراب و ملکی

باید جواد قراب و اکبر عباسی ملکی را دو عضو کم حاشیه هیات مدیره استقلال 
دانست. اما آنچه مشخص است این دو نیز در زمره حامیان منصوریان بودند، اما با شدت 
و حدت کمتر نسبت به افتخاری. قراب و ملکی همسوتر از دیگران در هیات مدیره آبی 
پوشان هستند و این دو را می توان بیشتر در کنار هم دید و هماهنگی آنها با افتخاری 

بیشتر است تا زمانی و قریب.
در واقع مهمترین خروجی نشست هیات مدیره باشگاه استقلال اولتیماتوم به علیرضا 
منصوریان و دادن فرصت برای دو بازی آینده این تیم نبود. بلکه مهمترین خروجی این 
نشست برملا شدن اختلافات اعضای هیات مدیره بود. اختلافاتی که قطعا روی تیم و 

نتایج آن هم می تواند تاثیر گذار باشد.

شایان مصلح:

نیمکت نشین »نامبروان«ها شده ام
مدافع تیم فوتبال پرسپولیس که نخستین فصل حضورش را در این تیم سپری 
می کند گفت: زمانی که می خواستم به این تیم بیایم ذهنیتم چیز دیگری بود اما حالا 

احساس آرامش دارم.
شایان مصلح ضمن بیان مطلب فوق گفت: فکرش را هم نمی کردم وقتی به 
پرسپولیس می آیم اینقدر همه چیز خوب باشد. همه چیز سر جای خودش است و 

کمترین مشکل در بین اعضای تیم وجود دارد.
در پرسپولیس باندی وجود ندارد

مدافع سرخپوشان پایتخت که ابتدای فصل جاری به جمع شاگردان برانکو ایوانکوویچ 
اضافه شده بود درباره شایعه وجود برخی باندها در بین بازیکنان این تیم افزود: من از 
یک تیم شهرستانی آمده بودم. انتظار داشتم که وقتی به این تیم می آیم با برخی چالش 
ها در برخورد با بازیکنان روبرو شوم. اما اینگونه نبود. از همان روز اول بهترین رفتارها 
انجام شد. همه چیز در وضعیت ایده آل جلو رفت. خبری هم از باند بازی نبود. رفاقت 
زیادی بین تک تک اعضای تیم وجود دارد. چه بازیکنی که تازه وارد است و چه کاپیتان 
تیم که برای تمام بازیکنان از احترام ویژه ای برخوردار هستند. یکی از رموز موفقیت 

پرسپولیس همین موضوع است.
اصلا پشیمان نیستم

مصلح درباره انتخاب پرسپولیس تصریح کرد: حرف هایی گهگاه به گوشم می رسد که 
معمولا خیلی زود هم فراموش می کنم. مثلا می گویند اگر جای دیگری بودم شرایط 
بهتری برایم رخ می داد. من به پرسپولیس آمده ام و در پرسپولیس بازی می کنم. از 
این انتخابم هم خیلی راضی ام. تردیدی در این موضوع ندارم که می توانم با پرسپولیس 

باز هم رشد کنم.
ذخیره نامبروان ها هستم

وی درباره نیمکت نشینی خود به خبرنگار مهر گفت: هیچ بازیکنی نیست که از این 
موضوع رضایت داشته باشد. اما می خواهم بگویم به تیمی آمده ام که ذخیره نامبروان 
های فوتبال ایران شده ام. مثلا حسین ماهینی را می توان منکر شد؟ می توان به 
آمادگی بازیکنان اینچنینی ایرادی وارد کرد؟ من در شرایط خوبی هستم اما بازی کردن 
در ترکیب اصلی به دستور آقای برانکو برمی گردد. یاد گرفته ام صبور باشم. در داماش 
که بازی می کردم روی سکو هم نشستم اما کار به چایی رسید که وقتی لیگ یک برای 
سپیدرود بازی می کردم شایعه شده بود می خواهم به تیم ملی دعوت شوم. من وظیفه 

ام تمرین کردن است و از این موضوع راحت نمی گذرم.
الاهلی حریف خطرناکی است

مصلح درباره دیدار برگشت مقابل الاهلی عربستان اظهار داشت: آنها تیم خیلی 
قدرتمندی هستند و امکاناتی که تیم های آسیایی دارند قابل مقایسه با ما نیست. 
پول یک نفر از بازیکنان الاهلی با تمام بودجه باشگاه پرسپولیس برابری می کند. باید 
حواسمان به آنها در بازی برگشت باشد. بدشانسی که در دیدار رفت داشتیم این بود 
که همان ابتدای بازی گل خوردیم. بعد از آن هم درست در دقایق ابتدایی نیمه دوم 
گل خوردیم و کار باز هم سخت تر شد. وقتی باخت را  در چنین شرایطی به تساوی 
تبدیل می کنیم لذتبخش است. فکر می کنم شرایط آب و هوایی در ابوظبی بهتر باشد 

و بتوانیم نتیجه خوبی در آنجا بگیریم
با مادرم در تهران خواهم ماند

وی درباره اقامت خود در تهران اظهار داشت: در همین چند روز که تعطیل بودیم 
پیش مادرم رفتم تا دیداری تازه کنم. فعلا هم در تهران با یکی از دوستانم می مانم 
اما دنبال منزل هستم تا مادرم را به تهران بیاورم و با هم زندگی کنیم. نمی توانم طور 

دیگری زندگی کنم و اینطوری برای خودم هم بهتر است.

روی  تجربه حضور خود  اولین  نکونام  جواد 
نیمکت سرمربیگری را با بردی پرگل جشن 

گرفت تا برای رقبا خط و نشان بکشد.
 کاپیتان سابق تیم ملی که تجربه حضوری 
اولین  دارد،  را در کارنامه  چندساله در لالیگا 
تجربه حضور خود روی نیمکت سرمربیگری را 
با بردی خاطره انگیز و شیرین مقابل مربی سابق 

تیم ملی به پایان رساند.
نکونام که بعد از کناره گیری از تیم ملی کار 
خود را روی نیمکت و در کنار کارلوس کی روش 
استارت زد، در ادامه با توجه به اتفاقات شکل 
گرفته این همکاری خاتمه یافت. با این حال او 
که سودای حضوری موفقیت آمیز در نیمکت 
مربیگری از نسل خود را داشت در ابتدای فصل 
مورد توجه تراکتورسازی قرار گرفت تا همه به 
دنبال عجیب ترین نیمکت لیگ با شماره شش 
سابق تیم ملی باشند. هرچند این انتقال شکل 
نگرفت تا پروسه حضور هافبک دفاعی سابق تیم 
ملی روی نیمکت تیمی ایرانی با تاخیر مواجه 
شود و او در نهایت کار مربیگری خود را با قبول 
پیشنهاد خونه به خونه بابل از لیگ دسته اول 

استارت بزند.
نکونام در هفته اولی که به عنوان سرمربی 
خونه به خونه معرفی شد به دلیل عدم صدور 
روی  از  را  تیمش  نتوانست  مربیگری  کارت 
نیمکت هدایت کند تا جدال برابر صبای قم 
و تقابل با هومن افاضلی اولین حضور و تجربه 
مربیگری او تلقی شود. صبای قم در ۴۸ ساعت 
اخیر با تغییراتی کلی از مدیریت تا کادرفنی 
و بازیکن به نظر می رسید در این بازی یک 
شاگردانش  و  نکونام  مقابل  را  سخت  تجربه 
رقم بزند؛ اما خونه به خونه با سود بردن از هم 
گسیختگی حریف و حمایت هواداران توانست 
یک روز فوق العاده را با جشنواره گل برابر این 

تیم رقم بزند.
تیمی  این  از  پیش  که  خونه  به  خونه 
نکونام  حضور  با  می شد  تلقی  بدشانس 
توانست عقده گشایی کرده و در هر نیمه دو 
گل برای صبای قم کنار بگذارد و پیروزی ۴ 
گله در هفته سوم آنها را به رده هفتم جدول 
در  بازی  این  در  نکونام  بفرستد.  اول  دسته 
از  یکی  مصدومیت  با  ابتدایی  دقایق  همان 

قدمی خود  در یک  را  بدشانسی  شاگردانش 
می دید، با این حال او اولین تعویض تاکتیکی 
خود را انجام داد و در نهایت برای اولین شادی 
گل خود به عنوان سرمربی نیم ساعت منتظر 
ماند تا حمید دیوسالار گل برتری تیمش را به 
ثمر برساند. نکته جالب توجه این بود که پاس 
گل آن را بازیکنی ساخت که نکونام لحظاتی 
پیش روانه میدان کرده بود. در ادامه روح الله 
باقری بود که با ثبت گل دوم در نیمه اول او 
را برای این پیروزی امیدوارتر کرد. نکونام اما 
بدشانس هم بود که دومین تعویض تاکتیکی 
تیمش را هم به دلیل مصدومیت بازیکنش از 
دست داد تا مهران امیری را جانشین هادی 
خیری مصدوم کند. با این حال نکونام که روی 
تعویض اول تیمش به یک پاس گل دست 
یافته بود اینبار روح الله باقری را به عنوان یکی 
از گلزنان تیمش از زمین خارج کرد تا حمید 
کاظمی را روانه میدان کند، بازیکنی که زننده 
دو گل برای خونه به خونه بود تا کاپیتان سابق 
تیم ملی به بهترین شکل ممکن از تعویضش 

سود ببرد.

جواد نکونام، کی روش ترین سرمربی 
لیگ ایران

زمان  در  باید  که  ملی  تیم  سابق  کاپیتان 
داخل  رهبر  عنوان  به  ملی  تیم  در  بازیگری 
زمین و تمرین به بهترین شکل متد درخواستی 
سرمربی پرتغالی را اجرا می کرد، نشان داده در 
مربیگری نیز به دنبال پلان های موفقیت آمیز 
وهله  در  بابل  خونه  به  خونه  بازیکنان  اوست. 
اول سبک، نظم و دیسیپلین اجرایی او را مورد 
تحسین قرار می دهند. سبکی تشکیل شده از 
حضور چندساله او در لیگ اسپانیا و البته تیم 
ملی به همراه کارلوس کی روش. نکونام باید از 
این پیروزی پرگل راضی باشد؛ خصوصا اینکه سه 
گل از چهار گل رقم خورده در این بازی را مطابق 
صورت  هفته  طول  در  که  تاکتیکی  تمرینات 
نشان  این  و  است  رسانده  ثبت  به  بود  گرفته 
دهنده چربش تاکتیک او روی بازیکنان تیمش و 
انطباق با فرامین سرمربی است. گل اول این تیم 
روی ضربه کرنر و استفاده از ضربات ایستگاهی 
ضمن اینکه خاطره سود بردن بهینه تیم ملی از 
ضربات ایستگاهی را یادآور می شود، نمونه کاملی 

از گل های تمرینی این تیم بابلی بود. سود بردن 
از  از ضدحملات و توپ های پشت مدافع بعد 
برتری دوگله و به بازی فراخواندن حمید کاظمی 
به عنوان مهاجم سرعتی این تیم نمونه دیگری از 
موفقیت تاکتیکی جواد نکونام در این دیدار بود. 

نکونام بین دو نیمه سکوت کرد
اینکه مربیان در بین دو نیمه به شاگردان شان 
می شوند  متذکر  را  موفقیت  برای  نکاتی  چه 
ژورنالیستی  بخش های  جذاب ترین  از  یکی 
است. نکونام اما طبق اطلاعات به دست آمده 
نه فرامین تاکتیکی برای شاگردانش داشت و نه 
آنها را در استرس قرار داد. برتری دوگله در نیمه 
اول و اطمینان خاطر بابت این پیروزی باعث 
شده بود تا نکونام تنها در چند جمله از آنها 
بخواهد مغرور نشده و با تصور اینکه بازی صفر 
– صفر آغاز شده است ۴۵ دقیقه دوم را استارت 
بزنند. او از بازیکنان تیمش خواست به هیچ 
عنوان به حریف باج نداده و البته انرژی خود را 

برای تمام دقایق بازی حفظ کنند.
جریمه، جریمه و جریمه تاکتیک و 

دیسیپلین به سبک نکونام
نکونام به بهترین شکل ممکن نقطه ضعف 
بازیکنان ایرانی را نشانه گرفته است. اتفاقی که 
در تیم ملی نیز کارلوس کی روش سود بزرگی 
هرگونه  برای  بازیکن  اینکه  است.  برده  آن  از 
تخطی با جرایمی مواجه شود. معجونی از نظم 
باعث  که  دیکتاتوری  و  فوتبالی  دیسیپلین  و 
در  را  خود  تلاش  تمام  او  شاگردان  می شود 
جهت دستیابی به نظر مثبت او به کار گیرند. 
در قوانین نکونام حتی دریبل خوردن هم شامل 
جرایمی می شود که بازیکن را مجبور به مقاومت 
به هر شکل ممکن در جنگ های یک به یک 
می کند. از جرایم مربوط به تاخیرهای جلسات 
فنی و میز ناهار و ... هم می توان به عنوان سبکی 
مشابه کارلوس کی روش یاد کرد. نکونام هنوز 
فرصت نکرده از توانایی فنی مربی اسپانیایی که 
به بابل آورده سود ببرد و کار اصلی او و تیم 
فنی اش از فردا و با حضور این مربی اسپانیایی 
برای دربی مازندران استارت خواهد خورد. جایی 
که او می تواند شخصیت واقعی تیمش و البته 
تاکتیک هایش را مقابل مهدی پاشازاده به عنوان 
مدعی علمی ترین مربی حاضر در لیگ دسته 

اول به نمایش بگذارد.

 روایت بابلی از کاپیتان سابق تیم ملی در نقش مربی

جواد نکونام، کی روشی ترین سرمربی لیگ ایران

 روشن: 

دو بازی فرصت دادن به منصوریان کار 
اشتباهی است

پیشکسوت تیم استقلال اعتقاد دارد که فرصت دو بازی به علیرضا منصوریان برای 
جبران نتایج تیمش کار اشتباهی است.

حسن روشن درباره اینکه هیئت مدیره استقلال اعلام کرده که تنها دو بازی به علیرضا 
منصوریان فرصت داده شده، اما اظهارات رضا افتخاری مدیرعامل باشگاه متناقض با 
صحبت های اعضای هیئت مدیره است، گفت: وقتی جلسه ای تشکیل می شود، 
صورتجلسه خواهد شد و باید دید که چه چیزی از آن بیرون می آید. وقتی هیئت مدیره 

یک چیز می گوید و افتخاری چیز دیگری، نمی توان اظهارنظر کرد.
»اینکه بخواهند دو بازی به منصوریان فرصت دهند، کار اشتباهی است.« وی با بیان 
این جمله افزود: هر تیمی بخواهد سرمربی خود را تا قبل از پایان نیم فصل تغییر دهد، 
کار اشتباهی کرده است. اگر قرار باشد، مربی دیگری بیاید، چه کسی خواهد بود؟ آیا او 
می تواند این شرایط را مدیریت کند؟ هیچ مربی خوب خارجی بیرون از گود ننشسته 
است. مربیان خوب خارجی خودشان تیم دارند و کسی هم که بیرون نشسته، مربی 

خوبی نیست.
پیشکسوت تیم استقلال در خصوص تشکیل کمیته فنی گفت: هر چند دیر شده، 
اما ماهی را هر وقت از آب بگیرید، تازه است. وقتی کمیته فنی تشکیل شود، اختیارات 
فنی نیز باید به این کمیته داده شود. اگر این کمیته تشکیل شود، هیئت مدیره یا 
باشگاه نمی تواند بگوید با دو بازی سرمربی را تغییر می دهیم. همه مدیران عامل و 
اعضای هیئت مدیره در گذشته با انتخاب شخصی سرمربی را معرفی کرده اند، نه از 
طریق کمیته فنی. در گذشته امیر قلعه نویی و پرویز مظلومی آمدند و رفتند و حالا نوبت 

منصوریان است. امروز همه تقصیرات را هم گردن او انداخته اند.
روشن با بیان اینکه همه کارهای باشگاه قائم به شخص است، خاطرنشان کرد: در 
باشگاه استقلال، همه کارها شخصی پیش می رود. ناراحتی محمدحسین قریب هم این 
است که چرا اول مدیرعامل انتخاب شده و سپس هیئت مدیره را تشکیل داده اند. حرف 
قریب درست است. آقایان بهتر است صورتجلسه هیئت مدیره را به مردم نشان دهند 
و هر کسی نظر خود را ندهد. هواداران از وضعیت تیم عذاب می کشند و هیئت مدیره 
و مدیرعامل برای اینکه خودشان را تبرئه کنند، به خاطر احساسات هواداران می گویند 
دو بازی به منصوریان فرصت داده شده است. نه حرف افتخاری منطقی است نه هیئت 

مدیره. دادن مهلت برای دو بازی منطقی نیست.

بگوویچ:

 اولتیماتوم به منصوریان ارتباطی به من ندارد 
سرمربی تیم فوتبال گل گهر سیرجان گفت: برای ما بازی های لیگ دسته اول مهمتر 

از جام حذفی است.
وینکو بگوویچ در خصوص شرایط گل گهر سیرجان گفت: از ۳ بازی 7 امتیاز گرفته ایم 
اما در ادامه کار سختی در پیش داریم. از عملکرد شاگردانم در بازی با ماشین سازی هم 
راضی هستیم اما مهم این است که این روند را ادامه داده و به هدفی که داریم برسیم.

وی در خصوص شانس صعود گل گهر به لیگ برتر تاکید کرد: تلاش می کنیم که به 
لیگ برتر بیاییم و سال گذشته هم فقط یک امتیاز کم آوردیم. می دانیم که رقابت در 

لیگ یک خیلی سخت است و خیلی از تیم ها برای صعود هزینه کرده اند.
بگوویچ در خصوص بازی با استقلال در جام حذفی عنوان کرد: برای ما لیگ دسته 
اول مهمتر از جام حذفی است و الان هم به بازی برابر مس کرمان فکر می کنم. با این 
حال بازی با استقلال هم حساسیت های خاص خودش را دارد و تلاش می کنیم از 

حریف خودمان عبور کنیم.
سرمربی گل گهر سیرجان در خصوص اینکه باشگاه استقلال ۲ بازی به منصوریان 
فرصت داده است گفت: این موضوع که در استقلال چه می گذرد، آز آن بی اطلاع 
هستیم. اولتیماتوم به منصوریان ارتباطی به من ندارد و فقط می توانم در مورد تیم 

خودم صحبت کنم.

برانکو آمد، مسلمان فیزیوتراپی کرد
تمرین دیروز پرسپولیس زیر نظر سرمربی کروات این تیم و در غیاب بازیکنان ملی 

پوش برگزار شد.
سرخپوشان تمرین نوبت صبح امروز خود را ساعت ۱۰ صبح آغاز کردند. این تمرین 
در حالی انجام شد که برانکو ایوانکوویچ و همکاران کرواتش غیر از مارکو که مرخصی او 
دو روز دیگر تمدید شد، در محل تمرین حضور داشتند. همچنین بوژیدار رادو شوویچ 

و گادوین منشا نیز به جمع سرخپوشان پیوستند.
در این تمرین، ۶ بازیکن ملی پوش غایب بودند و محسن مسلمان نیز برنامه 

فیزیوتراپی را زیر نظر کادر پزشکی دنبال کرد.
تمرین سرخپوشان بعد از گرم کردن به کار با توپ و پاس های تکضرب زیر نظر 
ایوانکوویچ، چوک و باقری اختصاص پیدا کرد در حالیکه دروازه بان ها در غیاب بیرانوند 

برنامه اختصاصی خود را تحت نظر پانادیچ انجام می دادند.
بعد از این مرحله، تمرینات سرعتی و بعد استقامتی در برنامه بود و در پایان نیز بار 
دیگر پاسکاری ها انجام شد. تمرین سرخپوشان در ساعت ۱۱:۲۰ دقیقه به پایان رسید.

 تعطیلی ۱۶ روزه لیگ یک بهترین شانس برای ماست

افاضلی: صبا نیاز به حداقل ۱۰۰ جلسه تمرین دارد

تاوان اشتباه داوری در دیدار سرخابی ها

اصفهانیان: با حاج ملک و کاظمی برخورد می کنیم

سرمربی تیم فوتبال صبای قم معتقد است تیمش به تغییرات زیاد، از جمله حداقل 
۱۰۰ جلسه تمرین نیاز دارد.

هومن افاضلی درباره شکست ۴ بر صفر صبای قم مقابل خونه به خونه بابل در هفته 
سوم لیگ دسته اول اظهار داشت: بازی بسیار سختی را پشت سر گذاشتیم. آن هم 
به این خاطر که من تمرینی با تیم نداشتم، حتی اسم بازیکنان تیم را نمی دانستم و 
۱۰ دقیقه قبل از بازی، تیم را در رختکن در اختیار گرفتم. به خاطر اتفاقاتی که در قم 
سازماندهی شده بود، مربی تیم به بابل نیامد و کسی بالای سر تیم نبود. نیت من این بود 

که این بازی کنار تیم نباشم، اما مجبور شدم روی نیمکت صبا بنشینم.
وی در ادامه افزود: پیش از شروع مسابقه با ناصر بختیاری زاده )مربی پیشین صبا( 
تماس گرفتم و با مشورت او، ترکیب تیم را چیدم. اتفاقی که در زمین رخ داد، نشان 
داد که کار زیادی داریم و صبا به تغییرات بسیاری از جمله حداقل ۱۰۰ جلسه تمرین 

نیاز دارد.
سرمربی تیم فوتبال صبای قم در مورد قبول هدایت صبای قم در لیگ دسته اول 
گفت: صحبت هایی با مالک جدید باشگاه داشتم و متوجه شدم آنها پروژه جدیدی را 
آغاز کرده اند. احساس می کنم زمانی که بخش خصوصی به فوتبال آمده است، باید به آن 

کمک کرد. در صبا باید تغییراتی اعمال شود.
افاضلی در پاسخ به این پرسش که »در شرایطی که تیم های لیگ یکی از حدود دو 
ماه پیش، کار خود را برای صعود به لیگ برتر آغاز کرده اند، آیا صبا می تواند به لیگ برتر 
بازگردد؟«، تصریح کرد: هیچ مربی در هیچ جای دنیا قول صعود نمی دهد. ما قولی بابت 

صعود به لیگ برتر نداده ایم، اما تلاش می کنیم بهترین شرایط را برای صبا رقم بزنیم.

وی درباره دیدار هفته چهارم تیمش مقابل ملوان بندرانزلی با بیان اینکه این مسابقه 
برای ملوان بازی بسیار دشواری محسوب می شود، خاطرنشان کرد: تعطیلی ۱۶ روزه 
پس از این هفته، بهترین شانس برای تغییر شرایط صباست. در این دو بازی، مقابل 
مدعیان صعود صف آرایی می کنیم که از لحاظ پتانسیل نفری و آماده سازی، شرایط 

بهتری نسبت به ما دارند.

رییس کمیته داوران از اعلام جانشین کامرانی فر تا 
پایان تعطیلات لیگ و همچنین داوران خاطی پنج هفته 

ابتدایی خبر داد.

فریدون اصفهانیان، رییس کمیته داوران درباره عملکرد 
داوری در پنج هفته ابتدایی لیگ برتر، بیان کرد: نسبت 
به سال گذشته عملکرد بهتری را از داوران شاهد بودیم. 
کلاس های پیش فصل تاثیر خود را روی آنها گذاشته 
است و تمرکز و جای گیری داوران در صحنه های حساس 
بیانگر این پیشرفت است. البته در ۴۰ دیداری که برگزار 
شد تنها در دو دیدار، تصمیمات داورها روی نتیجه بازی 

تاثیرگذار بود.
او ادامه داد: تصمیم های اشتباه داوران در دیدارهای 
استقلال   - استقلال  و  جامگان  سیاه  پرسپولیس- 
خوزستان در نتیجه این دو دیدار تاثیرگذار بود. قطعا با 
داورانی مثل حاج ملک و کاظمی که در این دو دیدار 
قضاوت اشتباه داشتند، برخورد خواهد شد و جریمه هایی 
برای آن ها در نظر گرفته می شود. ما طبق بندهایی که در 
آیین نامه کمیته داوران آمده است با آنها برخورد خواهیم 

کرد.

در  کامرانی فر  حسن  جانشین  درباره  اصفهانیان 
دپارتمان داوری هم بیان کرد: گزینه هایی مطرح شده 
که با آن ها هیچ صحبتی نشده و فقط در حد نام آنها 
صحبت شده است. در طول این هفته باید با دبیرکل 
فدراسیون فوتبال جلسه ای برگزار کنیم و گزینه های 
موجود را بررسی کنیم. پس از آن نیز با نام های مطرح 
شده صحبت می کنیم تا اگر با شخصی به نتیجه رسیدیم، 
در سریع ترین زمان ممکن او را به عنوان رییس دپارتمان 
داوری معرفی کنیم. فکر می کنم این فرآیند تا پیش از 

شروع مجدد لیگ انجام شود.
برگزاری  تایید  با  پایان  در  داوران  کمیته  رییس 
کلاس های داوری فیفا در تهران با حضور مدرسان روسی 
و انگلیسی گفت: با مساعدت و پیگیری های ساکت موفق 
شدیم مجوز برگزاری این کلاس ها را در تهران بگیریم. 
این  نیز در  برتری و لیگ یکی  حدود ۳۰ داور لیگ 

کلاس ها شرکت خواهند کرد.

با  مصاحبه  در  ایران  فوتبال  ملی  تیم  سرمربی 
روزنامه های کره ای گفت: ابتدا باید در مورد شرایط 
آماده سازی خود صحبت کنیم و بعد از آن است که 
می توانیم در مورد قرعه کشی جام جهانی صحبت 

کنیم.
کارلوس کی روش ، سرمربی تیم ملی فوتبال روز 

با روزنامه های کره ای درباره  )یک شنبه( مصاحبه ای 
شرایط تمرین در کره جنوبی و انتظاراتی که از تیم 

ملی می رود انجام داد.
* از مسابقه  با کره جنوبی چه انتظاراتی دارید؟

می دانیم که به جام جهانی صعود کرده ایم اما این 
جا هستیم تا بهترین عملکرد خود را ارائه داده و تلاش 
کنیم که بازی را ببریم. حریف بسیار آماده ای برابر خود 
داریم. به خوبی می دانیم که لیگ کره به صورت ویژه 
در تاریخ های ۲۸ و ۲۹ مرداد تعطیل شد تا تیم ملی 
آنها بتواند برای این بازی آماده شود. این نشان دهنده 
احترام آنها برای تیم ملی ایران است. به همین دلیل 
تلاش می کنیم که بهترین عملکرد خود را ارائه داده و 
از این فرصت استفاده کنیم تا تجربه بیشتری هم برای 

خود و هم برای بازیکنان جوانترمان به دست آوریم. 
* به نظر شما زمین و شرایط تمرین مناسب 

است؟
 من از شما می پرسم. آیا به نظر شما این زمین، 
زمین خوبی است؟ شما بهتر می دانید زمانی که کره 
به ایران می آید ما نهایت تلاش خود را می کنیم که 
بهترین شرایط و امکانات موجود را در اختیارشان قرار 
دهیم. بهترین استادیوم، بهترین زمین، بهترین غذا و... 
وقتی کسی بهترین ها را در اختیار شما قرار می دهد، 
شما باید نسبت به او سپاسگزار باشید. در حال حاضر 
همه ما می دانیم که این زمین، بهترین نیست اما با 
انجام این کار شما تنها باعث بهتر و قدرتمندتر شدن 
ایران می شوید. این شرایط به ما کمک می کند که 

رشد کنیم و بهتر آماده شویم اما برای فوتبال کره و 
طرفدارانش تنها سرافکندگی به بار می آورد.

* آیا شما این انتظار را دارید که به مرحله دوم 
جام جهانی هم دست پیدا کنید؟ 

در مورد این مساله هیچ شکی نیست. نخست این 
که انتظارات من و طرفداران فوتبال ایران این است 
افتخار،  و  بازی کرده  عالی  را در سطح  فوتبال  که 
این  دوم  بیاوریم.  میهن  به  را  خوشحالی  و  شادی 
که اگر تیم ملی فوتبال ایران عالی بازی کند مسلما 
شانس بهتری داریم تا برای اولین بار در تاریخ فوتبال 
ایران به مرحله دوم صعود کنیم. با این وجود این 
هدف و رویا به این بستگی دارد که ایران بتواند یک 
را  و خاص  ممتاز  طلبانه،  جاه  آماده سازی،  برنامه 
برای جام جهانی برگزار کند. برای انجام این کار نیاز 
به جا و یک  داریم که یک سرمایه گذاری درست، 
برنامه تقویت فنی را به طور خاص برای آن دسته از 
بازیکنانی داشته باشیم که از تیم های محلی می آیند 
و تمرین ها و استانداردهای مشابه بازیکنانی را که در 
اروپا بوده اند، نداشته اند. معلوم است که قرعه کشی 
جام جهانی می تواند باعث بهبود آمال و آرزوهای ما 
شود اما اگر ما تنها اهداف و رویاهایمان را متکی بر 
بخت و اقبال کنیم و باز هم همان وعده های معوقه را 
بدهیم، دیگر به هیچ جا نمی رسیم. برای همین ابتدا 
باید در مورد شرایط آماده سازی خود صحبت کنیم 
و بعد از آن است که می توانیم در مورد قرعه کشی 

حرف بزنیم.  

کی روش: حالا زمان فکر کردن به قرعه کشی نیست
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رنگ تاثیرگذار بر خلق و خو 
همه ما به برخی رنگ ها بیشتر از نمونه های دیگر علاقه داریم، اما آیا می دانستید برخی 
رنگ ها به واقع می توانند بر حالت روانی و جسمانی شما تاثیرگذار باشند؟ روانشناسان دیر 
زمانی است که پشتیبان مفهوم کرومولوژی )Chromology( هستند، که چگونگی تاثیر 

رنگ های مختلف بر تفکر انسان را مطالعه می کند. 
کرومولوژی یک اصل است که در موارد مختلف از طراحی اتاق های هتل تا بسته بندی 
مواد غذایی و کمک به شکل گیری احساس در روشی خاص استفاده می شود. از خلق 
انرژی تا خواص آرامش بخش، در ادامه با پنج رنگ و چگونگی تاثیر آنها بر مغز بیشتر 

آشنا می شویم. 
صورتی 

صورتی اغلب به عنوان رنگی که با زنانگی گره خورده است، شناخته می شود، اما دارای 
اثری آرامش بخش روی افراد نیز است. مقاله ای که در سال ۲۰۱۳ در نشریه تلگراف 
منتشر شد به جزئیات پروژه نقاشی سلول های زندانی در سوئیس به رنگ صورتی پرداخته 
و اشاره داشت که این رنگ می تواند خشم را در زندانیان تنها طی ۱۵ دقیقه کاهش دهد. 
در تجربه ای دیگر از استفاده از رنگ صورتی، مربی تیم فوتبال آمریکایی دانشگاه آیووا، 
درخواست کرد تا کمدهای رختکن تیم مهمان به رنگ صورتی نقاشی شوند تا روحیه 
تهاجمی و مبارزه طلبی بازیکنان حریف کاهش یابد. این اقدامی بحث برانگیز بود، اما 
تبدیل شدن هیدن فرای به یکی از موفق ترین مربیان دانشگاه در زمان خود ممکن است 

تصادفی نباشد. 
قرمز 

در شرایطی که صورتی در واقع طیفی از رنگ قرمز محسوب می شود، این رنگ نسبت 
به صورتی می تواند اثری متضاد بر فیزیولوژی شما داشته باشد. به گفته کارشناسان، رنگ 

قرمز از خود انرژی ساطع می کند و می تواند نبض شما را افزایش دهد. 
از رنگ قرمز می توانید برای تنظیم شرایط خلق و خو در خانه خود استفاده کنید. به 
عنوان مثال، شما می توانید قرمز را برای اتاق نشیمن خود انتخاب کنید، زیرا می تواند 
انرژی اجتماعی را افزایش دهد. حتی میزان اندکی از رنگ قرمز در یک اتاق می تواند 

چنین اثری داشته باشد. 
زرد 

روانشناسان بر این باورند که رنگ زرد به واقع می تواند فعالیت ذهنی را تحریک کند. 
نتایج یک مطالعه نشان داد، دانش آموزانی که در اتاق های زرد زنگ امتحانات خود را 
برگزار می کنند، به طور قابل توجهی عملکرد بهتری نسبت به حضور در اتاق هایی با 
رنگ های دیگر دارند. از سوی دیگر، رنگ زرد می تواند موجب گریه نوزادان برای مدت 
زمانی طولانی تر شود و همچنین می تواند اثراتی مضر روی ساکنان خانه های سالمندان 

داشته باشد. 
آبی 

آبی اغلب با آرامش پیوند خورده و یکی از محبوب ترین رنگ های جهان محسوب می 
شود. بر همین اساس است که بسیاری از طراحان داخلی رنگ های آبی را برای اتاق های 
خواب پیشنهاد می دهند، زیرا گزینه ای خوب به عنوان نخستین چیزی که هنگام صبح با 
آن مواجه می شوید در نظر گرفته شده و می تواند به شکل گیری احساس آرامش پیش 

از به خواب رفتن نیز کمک کند. 
ویژگی آرامش بخش آبی می تواند به کاهش اضطراب در انسان کمک کند. فرهنگ های 
باستانی نیز از کروموتراپی برای درمان بیماری ها استفاده می کردند، و در این میان، رنگ 

آبی اغلب برای تسکین درد کاربرد داشته است. 
سبز 

سبز نیز اغلب با احساس آرامش پیوند خورده و همچنین برخلاف رنگ هایی مانند زرد با 
چشم های انسان نیز مهربان تر رفتار می کند. اگر در طول روز مدت زمان زیادی را مقابل 
رایانه سپری می کنید، برخی کارشناسان استفاده از متون سبز را برای افزایش بهره وری و 
پیشگیری از خستگی چشم توصیه کرده اند. با این وجود، اطمینان حاصل کنید که متن 
کنتراست چشمگیری با پس زمینه داته باشد، زیرا چشم ها برای تشخیص حروف تیره 

روی پپس زمینه ای تیره باید سخت تر کار کنند. 
همچنین، نقاشی دفتر کار به رنگ سبز یا آبی نیز پیشنهاد شده است، زیرا پژوهش های 
صورت گرفته نشان داده اند که این رنگ ها کارایی و خلق و خو را بهبود می بخشند و 

همچنین رنگ سبز با جذابیت پول نیز پیوند خورده است.

از چه نوع کرم ضدآفتابی استفاده کنیم؟ 
در روزهای آفتابی استفاده از یک کرم ضد آفتاب ضروری است اما چه نوع کرمی برای 

پوست شما مناسب است؟ 
 وجود ماده محافظ در مقابل نورخورشید)SPF( در کرم های ضدآفتاب برای محافظت 
از پوست در برابر اشعه ماوراءبنفش به ویژه در روزهای تابستانی و برای افرادی که در 
ساعات طولانی درمعرض آفتاب قرار دارند ضروری است؛ اما محققان بیماری های 
پوستی معتقدند نباید میزان این ماده از ۶۰ بالاتر رود، زیرا با افزایش این ماده شیمیایی، 
سلامت پوست آسیب می بیند. مطالعات تأیید کرده اند که اشعه ماوراءبنفش خورشید 
برای پوست مضر است و می تواند آسیب های سطحی مانند لک های پوستی، اگزما و 
خارش پوست و افزایش چین وچروک تا بیماری های جدی تری را مانند انواع اگزماهای 
کرم های  کند.  ایجاد  ملانوم  مانند  پوست  و حتی سرطان های  آزاردهنده  و  شدید 
ضدآفتاب انواع مختلفی دارند و از مواد مختلفی تشکیل می شوند، اما مهم ترین مسئله 
در ترکیبات این کرم ها این است که از مواد شیمیایی در آن ها کمتر استفاده شود و 
مواد طبیعی تشکیل دهنده آن ها بیشتر باشد. میزان SPF این کرم ها بسیار مهم است 
و مصرف کنندگان باید به این مسئله توجه داشته باشند؛ هرچه میزان این ماده در 
کرم های ضدآفتاب بیشتر باشد، میزان مواد شیمیایی آن نیز بیشتر شده و می تواند به  
سلامت پوست آسیب برساند. معمولا باور عمومی این گونه است که هرچه درجه این 
عنصر محافظ پوست بالاتر باشد، قدرت محافظت کرم در برابر نور خورشید بیشتر شده 
و می تواند از پوست بهتر مراقبت کند؛ این درحالی است که محققان نظر دیگری دارند 
و معتقدند که میزان بالای این عنصر نه تنها تأثیری در افزایش محافظت از پوست ندارد، 

بلکه حتی می تواند به سلامت آن آسیب وارد کند.
 ضدآفتاب هایی که میزان زیادی ماده زینک اکساید دارند و مواد شیمیایی مانند پارابن 
در تولید آن ها کمتر به کاررفته است، کرم های مناسبی هستند و محافظت کاملی از پوست 
در برابر اشعه UV خورشید دارند. ضدآفتاب هایی که میزان SPF آن ها بالا است، به پوست 
آسیب می رساند؛ زیرا طبق استانداردهای اعلام شده در کتاب های علمی، میزان این ماده در 
کرم ها نباید بیشتر از ۶۰ باشد؛ چراکه سطح شیمیایی آن افزایش یافته و می تواند عوارض 
زیادی را به همراه داشته باشد. بهترین نوع کرم های ضدآفتاب، دارای SPF بین ۳۰ تا ۵۰ 
هستند و توصیه می شود در روزهای تابستانی از ضدآفتاب های دارای SPF۵۰ و در روزهای 

زمستانی از کرم های دارای SPF۳۰ استفاده شود.
افراد باید توجه داشته باشند که از کرم های ضدآفتاب استاندارد شرکت هایی که مجوز 
واردات یا تولید این کرم ها را دارند و به تأیید وزارت بهداشت رسیده است، استفاده کنند. 
معاونت غذا و داروی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی بر تولیدات و واردات 
محصولات بهداشتی نظارت دارد و بهتر است برای حفظ سلامت پوست، از برندهایی 
استفاده شود که مجوز وزارت بهداشت را دارند؛ ترکیبات کرم های غیراستاندارد به دلیل 
نداشتن تأییدیه آزمایشگاه های وزارت بهداشت، نه تنها محافظتی از پوست در برابر نور 
خورشید ندارند، بلکه حتی می توانند برای پوست مضر بوده و عوارضی مانند اگزماهای 

پوستی نیز ایجاد کنند.

در نظافت خانه از این اشتباهات نکنید! 
نظافت منزل یکی از کارهای مهم هر خانه است که نقش به سزایی در سلامت اعضای 

آن خانه دارد. هنگام نظافت منزل خود به این نکات توجه کنید. 
 زمانی که اسپری پاک کننده یا جرم گیر را برای نظافت در قسمت موردنظر اسپری 
می کنید و سریعا به تمیزکردن آن قسمت می پردازید، مطمئن باشید مقدار زیادی جرم و 
کثیفی را همانجا، جا خواهید گذاشت و به نتیجه ای که دوست دارید، نخواهید رسید. ماده 
پاک کننده و جرم زدا برای از بین بردن لکه ها یا هرنوع کثیفی به زمانی برای تأثیرگذاری 
احتیاج دارد؛ بنابراین بعد از آغشته کردن سطح آلوده با مواد پاک کننده، چند دقیقه صبر 
کنید تا ماده به خوبی روی سطح بنشیند و فرصت داشته باشد تمام جرم و کثیفی ها را 

حل کند.
  حتی قوی ترین و سالم ترین پوست ها مواد شیمیایی را خیلی سریع به خود جذب کرده 
و از آن ها تأثیر می پذیرند. مواد شیمیایی حتی اگر ضعیف هم باشند، روی پوست تأثیر 
مخربی می گذارند. گاهی نفوذپذیری برخی از مواد به قدری زیاد است که نه تنها به پوست، 
بلکه ازطریق پوست به خون نیز نفوذ می کند و سبب آلودگی خون و درپی آن آلودگی 
اعضا و جوارح داخلی بدن انسان می شود و بیماری های مهلک و صعب العلاجی را به وجود 
می آورد؛ بنابراین این مورد را جدی بگیرید و از دستکش های مختلف با رنگ های متنوع 

برای هر فضا کمک بگیرید.
  روبالشی، ملحفه های تخت و روکش کوسن ها ازجمله عناصری هستند که پس از 
لباس هایی که می پوشیم، بیشترین تماس را با پوست دارند و از این رو برای حفظ سلامت 
پوست باید نسبت به بهداشت این منسوجات، حساسیت کافی داشت و در فواصل معین و 

کوتاه به شست وشوی آن ها اقدام کرد.
روبالشی، ملحفه و روکش کوسن ها را با آب با درجه حرارت بالا بشویید و پس از 

شست وشو برای ساعاتی آن ها را در هوای باز و مقابل آفتاب قرار دهید.
ترکیب مواد پاک کننده با یکدیگر می تواند نتایج مخاطره آمیزی داشته باشد؛ برای مثال 
زمانی که مایع سفیدکننده با اسیدهای موجود در بسیاری از مواد جرم زدا ترکیب شود، 
گاز کلر تولید می شود. گازی بسیار سمی که از آن به عنوان یک سلاح شیمیایی در جنگ 
جهانی اول استفاده می شد. ترکیب هر دو نوع ماده پاک کننده می تواند باعث فعل وانفعالات 
شیمیایی متفاوتی شده و به تولید ماده ای خطرناک منجر شود؛ بنابراین هرگز از دو نوع 
ماده شوینده و ضدعفونی کننده به صورت همزمان برای نظافت یک قسمت استفاده نکنید؛ 
مطمئن باشید هر ماده شوینده ای که برای بخش مشخصی تولیدشده، توان پاکسازی آن 

بخش را دارد.

علمی و سلامت 
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تشخیص بی درد قند خون با یک اپلیکیشن 
جدید

یک پژوهش که در دانشگاه ییل انجام شده نشان 
دهنده امضاهای ژنی خاصی است که با واکنش مؤثر 

واکسن آنفلوانزا ارتباط دارند.
تحقیقات جدید مشخص کننده خوشه های خاصی 
از ژن هایی هستند که به نظر می رسد با اثربخشی 
واکسن در ارتباط هستند، اما به طرز عجیبی کشف 
شد در حالی که آنها می توانند با واکنش و اثربخشی 
بالا نسبت به واکسن آنفلوانزای خوکی در سن ۳۵ 
سالگی ارتباط داشته باشند، روند متفاوتی در کسانی 

دارند که بیش از ۶۰ سال دارند.
گروه  شش  داده های  شامل  جدید  مطالعه  این 
جداگانه واکسیناسیون آنفلوآنزا انسانی بود که بر روی 
بیش از ۵۰۰ فرد و در دو گروه سنی: زیر ۳۵ سال 
و یا بیش از ۶۰ سالگی انجام شد. این تیم، اثربخشی 
واکسن آنفلوانزا را با محاسبه میزان پاسخ آنتی بادی به 

هر فرد تعیین کردند.
تجزیه و تحلیل ژنتیکی افراد جوان تر نشان دهنده 
۹ ژن که افزایش بیان و شش ژن که کاهش بیان 

داشتند بود که این امر نشان دهنده پاسخ شدید آنتی 
بادی به واکسن بود. اما در گروه سنی مسن تر این 

اتفاق نیفتاد.
جذاب ترین بخش تحقیق کشف این مسئله بود 
که بیان ژنی که سبب افزایش واکنش واکسن در 
جوانان می شد واکنش افراد بالای ۶۰ سال را بهبود 
نمی بخشید و حتی در افراد مسن تر با ویژگی های 

ژنتیکی مشابه شرایط را وخیم تر کرد.
پاتولوژی در  استاد  استیون کلاینتین"،  "ساتس 
دانشکده پزشکی ییل اظهار کرد:"ما به طرز شگفت 
انگیزی دریافتیم که اختلافات اولیه، هم در سطح ژن 
و هم در سطح ماژول، بین شرکت کنندگان جوان و 

مسن تر همبستگی معکوس داشت."
همبستگی معکوس عجیب و غریب بین افراد جوان 
و مسن یک ناهنجاری شگفت انگیز بود که محققان 
در حال حاضر نمی توانند آن را توضیح دهند. این تیم 
به طور خاص در این مطالعه خاطرنشان می سازد که 
تحقیقات بیشتری در مورد این اختلافات سنی مورد 

نیاز خواهد بود.
در نهایت این تحقیق به بهبود واکسن ها کمک 
خواهد کرد و به پزشکان اجازه می دهد تا بتوانند 
نتیجه واکسن را در افراد پیش بینی کنند. مکاشفات 
جدید همچنین بینش هایی را درباره منشا ژنتیکی در 

پس پاسخ سیستم ایمنی بدن ما را ارائه می دهند.

منشا اثربخشی واکسن آنفلوانزا در ژن است

نخستین اپلیکیشن تشخیص قند خون که ایجاد برش دردناک در پوست را 
منتفی می کند توسط گروهی از محققان ارایه شد.

 به نقل از روزنامه دیلی میل، کارشناسان ابداع این فناوری را رویدادی خوشحال 
کننده برای میلیونها بیمار دیابتی می دانند که همه روزه مجبورند با ایجاد شکافی 

ریز و البته تا حدی دردناک در پوست، سطح قند خونشان را کنترل کنند.
این اپلیکیشن جدید Epic نام دارد و به راحتی به کاربران این امکان را می دهد 
که به درستی روند ابتلا به دیابت و افزایش سطح قند خونشان را تشخیص دهند. 
بدین ترتیب فرد متوجه می شود که باید تغییراتی در سبک زندگی خود ایجاد کند.
کاربرانی که از این فناوری استفاده می کنند قادر خواهند بود که تأثیر غذاهای 
مختلف بر سلامتی شان را به درستی درک کرده و متوجه شوند که ترکیبات 
غذایی گوناگون روند ابتلا به بیماری یا جلوگیری از آن را تا چه حد تحت شعاع 

قرار می دهد.
برای این منظور کاربر تنها باید سر انگشت خود را بر روی لنز دوربین تلفن همراه 
هوشمند خود قرار دهد. در این لحظه یک سری تصاویر نمای بسته گرفته می شود 
که اطلاعات مهمی درباره جریان خون کاربر را با ضریب دقت بالایی نشان می دهد.
این اطلاعات در ادامه مورد پردازش قرار گرفته و در نهایت مجموعه اطلاعات 
ارزشمندی متشکل از ضربان قلب تا دمای بدن و فشار خون را در اختیار کاربر قرار 
می دهد. از جمله قابلیتهای این فناوری می توان به ارایه اطلاعاتی درباره سطح 

اکسیژن خون و سیستم تنفسی اشاره کرد.

تسلا کامیون برقی می سازد
طبق گزارش های مختلف شرکت تسلا ماه آینده از کامیونی برقی رونمایی می 
کند که دارای صندلی تختخواب شو است و می تواند با یکبار شارژ مسافت ۲۰۰تا 

۳۰۰ مایل را طی کند.
طبق گزارش های مختلف تسلا تصمیم دارد ماه آینده از یک کامیون باری 
الکتریکی رونمایی کند که می تواند با یک بار شارژ مسافت ۲۰۰ تا ۳۰۰ مایل را طی 
کند. این اقدام نشاندهنده تلاش تسلا برای حضور گسترده تر در بازار خودرو است.
الون ماسک تصمیم دارد با ارائه این کامیون با باتری قدرتمند با نمونه های دیزلی 
رقابت کند. به گفته اسکات پری یکی از مدیران ارشد شرکت »رایدرسیستم«، 
مقامات تسلا اکنون مشغول مذاکره برای فناوری هایی هستند که در این وسیله 
نقلیه به کار می رود. به اعتقاد پری تلاش های تسلا اکنون روی تولید کامیون باری 
الکتریکی بزرگی متمرکز است که  دارای صندلی تختخوابشو است. البته شرکت 
تسلا از اظهار نظر درباره ساخت این کامیون و حواشی آن خودداری کرده است. اما 

الون ماسک امیدوار است تا دو سال دیگر آن را به طور تجاری تولید کند.

 حتی اگر سالم غذا بخورید، ممکن است دچار 
کمبود برخی از ویتامین های کلیدی در بدن شوید. 
به نقل از سلامت نیوز، هر کدام از علائم ناشی از 
کمبود مواد مغذی را در اینجا در خود بیابید و در 
صورت ابتلا به هر کدام از آنها، به دنبال توصیه هایی 

برای جبران این کمبود ها باشید.
ناخن های شکننده:

 هنگامی که بدن شما دچار کمبود و یا فقر آهن 
باشد، قسمت های مختلف بدن دچار ضعف و رنگ 
پریدگی می شود. ناخن ها بخشی از اندام هستند که 
در نتیجه فقر آهن دچار صدمه می شوند. به طوری 
که شکنندگی ناخن ها در این افراد شایع است. زنانی 
که قاعدگی های سنگین را تجربه می کنند، بیشتر در 
معرض خطر ابتلا به فقر آهن هستند. راه حل این 
است که زنان قبل از یائسگی روزانه ۱۸ میلی گرم و 
مردان و زنان یائسه روزانه ۸ میلی گرم آهن دریافت 
کنند و آنهم از طریق مواد غذایی مانند گوشت قرمز 
کم چرب، مرغ، غذاهای دریایی. منابع گیاهی آهن 
شامل اسفناج، نخود و مرکبات است و بهتر است این 
منابع آهن برای جذب بهتر، همراه با ویتامین ث. 

مصرف شوند.
فشار خون بیش از حد بالا:

 شما ممکن است دچار فقر ویتامین دی باشید، 
اگر مبتلا به فشار خون بیش از حد بالا هستید. 
مصرف بالاتر این ویتامین با فشار خون پایین تر 
ارتباط مستقیم دارد. راه حل این است که بزرگسالان 
روزانه ۶۰۰ واحد ویتامین دی دریافت کنند. ماهی، 
شیر غنی شده، آب پرتقال، قارچ حاوی مقادیر بالای 
ویتامین دی هستند. در دوران یائسگی و یا مردان 

مسن تر، استفاده از مکمل های این ویتامین ضروری 
است.

فشار خون خیلی پایین:  
این علامت می تواند نشان دهنده فقر ویتامین ب. 
۱۲ باشد. دیگر علائم کمبود این ویتامین محلول 
در آب شامل راه رفتن ناپایدار، ضعف عضلانی، عدم 
کنترل مثانه است. راه حل این است که بزرگسالان 
روزانه ۲، ۴ میکروگرم ویتامین ب. ۱۲ دریافت کنند. 
منابع غذایی غنی از این ویتامین عبارتند از: ماهی 
قزل آلا، غلات غنی شده، گوشت گاو، شیر و تخم 
مرغ. برای افراد مسن، انتخاب مکمل زیرزبانی این 

ویتامین نیز گزینه خوبی است.
گرفتگی عضلات ساق پا:

 بدن شما برای ساخت عضله نیاز به پروتئین و 
پتاسیم دارد. کمبود این دو ماده می تواند منجر به 
گرفتگی عضلانی شود. این گرفتگی اغلب در ناحیه 
پا ظاهر می شود. راه حل این است که شما روزانه ۴ 
هزار و 7۰۰ میلی گرم از طریق سیب زمینی، موز، 

آووکادو یا آب نارگیل پتاسیم دریافت کنید.
احساس خستگی: 

 کمبود ویتامین ث. یا اسید اسکوربوت موجب 
این احساس می شود و در گروه های خاص از جمله 
افراد سیگاری، افراد در معرض دود سیگار و ... شایع 
است. سیگاری ها نسبت به دیگران سه برابر بیشتر در 
معرض فقر ویتامین ث. هستند. زنان نیاز به دریافت 
روزانه 7۵ میلی گرم و مردان ۹۰ میلی گرم ویتامین 
ث. دارند. مرکبات، کیوی، آناناس، گوجه فرنگی، 
اسفناج، فلفل و کلم بروکلی منابع خوب این ویتامین 

هستند.

کم کاری تیروئید: 
 کاهش تولید هورمون تیروئید و کم کاری تیروئید 
می تواند نشان دهنده کمبود ید در بدن باشد. این 
کمبود به ویژه در زنان باردار منجر به سقط جنین 
و بسیاری از مشکلات دیگر می شود. راه حل این 
است که اغلب بزرگسالان روزانه ۱۵۰ میکروگرم 
ید دریافت کنند و این نیاز در زنان باردار نزدیک 
به ۲۲۰ میکروگرم است. استفاده از نمک ید دار، 
غذاهای دریایی و لبنیات ید بدن را به طور روزانه 

تامین می کند.
شکستگی استخوان:  

کمبود کلسیم خطر ابتلا به نرمی و شکستگی 
سن  از  استخوان ها  می دهد.  افزایش  را  استخوان 
۳۰ سالگی به بعد کم کم شروع به از دست دادن 
کلسیم می کنند و راه حل این است که علاوه بر 
دریافت کلسیم، روزانه فعالیت هایی مانند پیاده 
روی و ورزش های ایروبیک انجام شود. زنان قبل 
از یائسگی نیاز به ۱۰۰۰ میلی گرم و مردان نیاز به 
۱۲۰۰ میلی گرم کلسیم در روز دارند. بهترین منابع 
کلسیم عبارتند از: شیر، سبزیجات برگ دار، خربزه، 

شغلم، کلم پیچ.
ترک خوردگی گوشه های دهان:  

این علامت می تواند نشان دهنده کمبود ویتامین 
ب. ۶ باشد. راه حل این است که مردم تا سنین ۵۰ 
سالگی روزانه ۱، ۳ میلی گرم از این ویتامین را از 
طریق منابع غذایی مانند نخود، ماهی، غلات غنی 
شده، موز و ... دریافت کنند. زنان مسن تر نیاز به 
روزانه ۱. ۵ میلی گرم و مردان مسن تر نیاز به ۱. 7 

میلی گرم ویتامین ب. ۶ دارند.

8علامت هشدار دهنده عدم دریافت کافی 
ویتامین ها 

از فواید رژیم های غذایی با محتوای بالای پروتئین 
با محتوای  رژیم های غذایی  از جمله  بالا  پروتئین  با محتوای  رژیم های غذایی 
کربوهیدارت پایین نیز هستند، زیرا مصرف کربوهیدارت ها را محدود کرده و مواد غذایی 

سرشار از پروتئین را برای دریافت کالری و انرژی جایگزین می کنند. 
به گزارش گروه سلامت عصر ایران ،شاید مشهورترین رژیم غذایی با محتوای بالای 
پروتئین رژیم اتکینز باشد. بخش قابل توجهی)۲۰ تا ۳۰ درصد( از کالری های مصرفی 
در این رژیم غذایی از منابع پروتئینی تامین می شوند. در مقام مقایسه، رژیم های غذایی 
سنتی تر تامین ۱۰ تا ۱۵ درصد از کالری ها را از مواد غذایی سرشار از پروتئین، مانند 
گوشت، توصیه کرده اند.  درباره هر رژیم غذایی باید به این نکته توجه داشته باشید که 
همواره جوانب مثبت و منفی وجود دارند. به عنوان مثال، دنبال کردن یک رژیم غذایی 
با محتوای بالای پروتئین در بلند مدت با بیماری قلبی، سکته مغزی، کلسترول بالا، انواع 
مشخصی از سرطان، کمبود کلسیم که موجب پوکی استخوان می شود، و سنگ های 
کلیه پیوند خورده است. با این وجود، در این مقاله روی فواید یک رژیم غذایی با محتوای 

پروتئین بالا متمرکز می شویم. 
سهولت در پیروی از رژیم غذایی 

بیشتر رژیم های غذایی می توانند هزینه های زیادی را روی دست شما بگذارند، زیرا 
نیازمند خرید مواد غذایی و محصولاتی خاص و عجیب هستید، که شاید حتی نام آنها 
را تاکنون نشنیده باشید. اما رژیم های غذایی با محتوای بالای پروتئین به منابع شناخته 
شده پروتئین وابسته هستند و از این رو، می توانید مصرف مواد غذایی سرشار از پروتئین 
که شاید تا پیش از این نیز در برنامه غذایی شما جای داشته اند را به سادگی دنبال کنید. 

احساس سیری برای مدت زمانی طولانی تر 
رژیم های غذایی با محتوای بالای پروتئین اغلب برای افرادی که بین وعده غذایی خود 
به مصرف تنقلات علاقه دارند، مفید هستند. این رژیم های غذایی احساس سیری را برای 
مدت زمانی طولانی تر در فرد ایجاد می کنند و از این رو، نیاز به خوردن میان وعده کاهش 
می یابد. این شرایط می تواند به کاهش مصرف کالری های روزانه نیز منجر شود و در 

تسریع روند کاهش وزن کمک حال شما باشد. 
تسریع کاهش وزن 

رژیم غذایی با محتوای بالای پروتئین در کوتاه مدت به تسریع کاهش وزن کمک خواهد 
کرد. این به معنای آن است که ابتدا روند سریع کاهش وزن را تجربه خواهید کرد، اما اگر 
این رژیم غذایی که بیشتر از پروتئین تشکیل شده است را ادامه دهید، در نهایت، بدن 
پروتئین اضافی را به صورت چربی ذخیره خواهد کرد. بر همین اساس، افزایش وزن دوباره 
را تجربه خواهید کرد که می تواند به کلسترول بالا و دیگر مشکلات سلامت منجر شود. 

ترمیم پوست، مو و عضله 
رژیم های غذایی با محتوای بالای پروتئین می توانند به درخشش هرچه بیشتر پوست، 
بهبود شرایط مو، و بهره مندی از عضلاتی قوی کمک کنند، زیرا پروتئین یکی از بلوک 
های سازنده اساسی برای رشد و بازسازی سلولی است. پروتئین برای حفظ گردش خون، 

بازسازی پوست، ترمیم عضلات و بهره مندی از استخوان هایی قوی نیاز است. 
تقویت انرژی 

پروتئین یک درشت مغذی محسوب می شود، که به معنای آن است بدن بهترین 
اندوخته های انرژی خود را از پروتئین تامین می کند. پروتئین برای حرکات روزانه، 

حافظه، تفکر و فعالیت جسمانی ضروری است. 
سلامت قلب 

اگر یک رژیم غذایی با محتوای بالای پروتئین را دنبال می کنید، ماهی به طور معمول 
یکی از عناصر اصلی این رژیم غذایی محسوب می شود. ماهی نه تنها از محتوای چربی 
کم سود می برد، بلکه سرشار از اسیدهای چرب امگا-۳ است که دوستدار قلب بوده و به 
کاهش کلسترول، بهبود کاهش وزن، و کاهش احتمال ابتلا به بیماری قلبی، سرطان، و 

آرتریت کمک می کنند. 
احتباس آب کمتر 

یکی دیگر از فواید کاهش مصرف کربوهیدارت ها و تمرکز بر مواد غذایی سرشار از 
پروتئین کاهش نفخ و وزن آبی است. اما دنبال کردن یک رژیم غذایی تهی از کربوهیدارت 
های پیچیده به معنای آن است که با آغاز مصرف دوباره آنها به سرعت بازگشت وزن آبی 

را تجربه خواهید کرد. 
کاهش کلسترول با سویا 

بسیاری بر این مساله متمرکز می شوند که دنیال کردن یک رژیم غذایی سرشار از 
پروتئین می تواند به شکل گیری کلسترول بالا و بیماری قلبی منجر شود. با این وجود، 
تمرکز بر منابع پروتئین که از گیاهان سرچشمه می گیرند، مانند سویا، می تواند به کاهش 

وزن و کلسترول کمک کند.

نخستین سرویس تجاری تحویل غذا با استفاده از پهپاد در جهان راه اندازی شد و 
این مردم ایسلند هستند که از این فناوری نوظهور بدین شکل بهره مند می شوند.

به نقل از دیلی میل، تحویل غذا بدین روش از حیث سرعت و کیفیت قابل قیاس 
با روشهای فعلی نیست. البته فناوری پهپادها از سالها پیش مطرح شده و طی این 
مدت رستورانها و مراکز تهیه و توزیع غذا به دنبال استفاده از این فناوری جهت 
توسعه کیفی و کمی خدماتشان بوده اند اما تاکنون بهره برداری از پهپاد به عنوان 

یک محصول تجاری در صنایع غذایی مطرح نبوده است.
اما اکنون این فرآیند از ایسلند کلید خورده است. پایتخت این کشور معمولا 
سردسیر مملو از آبراهه هایی است که حرکت در خیابان و جاده ها را طولانی می 

کند. به همین دلیل ترافیک سنگین و طولانی در این شهر امری طبیعی است.
از این رو یک وبسایت تحویل غذا در ایسلند با همکاری یک شرکت طراح و سازنده 
پهپادها وارد عمل شده و پروژه تحویل سریع غذا با استفاده از پهپاد را راه اندای کرده 

است که در نوع خود در دنیا بی نظیر عنوان می شود.
بنابر اعلام این وبسایت، مدت زمان تحویل غذا با استفاده از پهپادها بین ۱۵ تا ۰ 
دقیقه کاهش می یابد و این یعنی مشتریانی که تا دیروز غذای دریافتی را مجددا 

گرم می کردند حالا می توانند از غذای داغ استفاده کنند.
البته در فاز نخست این پروژه پهپادها مستقیما راهی منازل مشتریان نمی شوند و 
تنها غذا را به نقاط مشخصی که فاصله نزدیکی تا آدرس مشتری دارد منتقل کرده 

و از آنجا به وسیله دوچرخه به دست سفارش دهنده می رسد.
گفته می شود از سال آینده پهپادها مستقیما به منزل مشتری رسیده و غذا را 

تحویل می دهند.

سال  از   Tianyuan Garments چینی  شرکت 
راه اندازی  را  خود  خیاطی  رباتیک  آینده سیستم 
خواهد کرد و تغییر اساسی در صنعت پوشاک ایجاد 

خواهد شد.
این شرکت خیاطی رباتیک چینی بیش از ۴۰۰ 
فرصت شغلی ایجاد خواهد کرد و در کنار هر یک از 
دستگاه های رباتیک خود سه تا پنج فرد بر خط تولید 
نظارت خواهند داشت و بقیه کارگران در بخش های 

مختلف دیگر مانند تدارکات فعالیت می کنند.
البته  بوده  مستقل  کاملا  رباتیک  کارخانه  این 

سرپرست و ناظر انسانی خواهد داشت.
در این کارخانه نساجی رباتیک از رایانه با سرعت 
است.  شده  استفاده  وزن  سبک  ربات های  و  بالا 
در نتیجه سوزن بر روی پارچه با سرعت و دقت 

بیشتری نسبت به یک انسان هدایت شده و میزان 
نقص کار نیز کاهش می یابد.

اواخر سال گذشته شرکت Ivana Gazibara ربات 
خیاطی Sewbot با دقت نیم میلی متری تولید کرد. 
به این معنی که این ربات کارهایی بالاتر از توان 
انسان مانند دوختن یک دایره کامل را به صورت 
دقیق انجام می دهد. در این فناوری از دوربین هایی 
برای نظارت در مسیر دوخت ربات استفاده شده 
که اگر چنانچه پارچه کشیده شد و یا تغییر کرد 
اقدام اصلاحی انجام شود. برآورد می شود کارخانه 
یک  از  بیش   Sewbot  از استفاده  با   Tianyuan

میلیون پیراهن در سال تولید کند.
Sewbot در شرکت فناوری جورجیا تولید شده و 
حاصل تحقیق و توسعه چندین ساله در این زمینه 

است. شرکت Ivana Gazibara اعلام کرد: هدف 
ما پس از تولید تی شرت انواع دیگر لباسها مانند 
لباس های غیررسمی جین و پیراهن های کلاسیک 
است. شرکت سازنده ربات های خیاطی در خصوص 
از  استفاده  کرد:  اعلام  انسانی  نیروی  بیکار شدن 

نیروی انسانی باید در امور کارآمدتر باشد.
با این روش تولیدات به مصرف کننده ها نزدیکتر 
نیز  دی اکسیدکربن  میزان  و  حمل ونقل  و  شده 
از  پوشاک  تولید  کنونی  زنجیره  می یابد.  کاهش 
بزرگترین تولیدکننده های آلاینده های نفتی است 
که در آینده با این روش هزینه های تولید نیز کاهش 
می یابد. البته ناگفته نماند لباس هایی مثل لباس 
عروس هنوز توسط نیروی انسانی دوخته می شود و 
ربات ها قابلیت چنین دوخت هایی را نخواهند داشت.

تحویل فوری غذا با پهپاد در ایسلند

کارخانه خیاطی رباتیک در چین راه اندازی می شود
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به مناسبت سالروز شهادت امام پنجم شیعیان)ع( 

امام محمدباقر)ع(؛ پرچمدار جنبش فرهنگی در اعتلای آموزه های اسلامی 
امام محمدباقر)ع( با بنیان گذاری جنبش فرهنگی، علمی و فکری گسترده، از دانش 
و علم خویش برای مبارزه با جریان های انحرافی مخالف اسلام بهره گرفت و با اقدام 

های هوشمندانه خویش در این مسیر، آموزه های اسلامی را تبیین کرد. 
پنجمین پیشوای شیعیان امام محمدباقر)ع( در یکم رجب ۵7 هجری قمری در 
مدینه چشم به جهان گشود. ایشان فرزند امام سجاد)ع( و فاطمه دختر بزرگوار امام 
حسن مجتبی)ع( بود. از لقب های این امام همام می توان به »شاکر، صابر، هادی و 

باقرالعلوم« اشاره کرد.
امامت پنجمین امام همزمان با شهادت امام زین العابدین)ع( در ۹۵ هجری قمری 
آغاز شد و اینگونه امام باقر)ع( پیشوایی امور مسلمانان جهان را بر عهده گرفت. روایت 
های بسیاری برای امامت ایشان وجود دارد و در یکی از مهمترین آنها حضرت علی)ع( 

در وصیت خویش از این امام والامقام برای پیشوایی مسلمانان نام برده است. 
رهبری امام پنجم تا ۱۱۴ هجری قمری به مدت ۱۹سال و چند ماه ادامه یافت. 
ایشان در شرایطی این رسالت سنگین را به عهده گرفت که از ورود دین اسلام سالیان 
متمادی می گذشت و بیش از نیم سده از تلاش امویان برای ایجاد شبهه اعتقادی در 
میان مسلمانان سپری شده بود. در این هنگام این امام بزرگوار که از نظر علم، دانش، 
پارسایی و فضیلت های انسانی سرآمد روزگار خویش به شمار می رفت با تدبیر و 
استدلال های منطقی مردم را از مسیر گمراهی و تاریکی دور ساخت و با روشن کردن 
راه برای آنان و نشان دادن اسلام حقیقی آنان را به شناخت هرچه بهتر این دین الهی 

هدایت کرد و احکام و عقاید اسلامی آشنا ساخت. 
این امام همام)ع( به امر خداوند با دانش و علم گسترده خویش با مخالفان دین 
اسلام و افرادی که از هیچ کوششی به منظور تحریف آن دریغ نمی کردند به مبارزه 
برخاست و با رسوایی آنها در مناظره های هوشمندانه خویش چهره واقعی این افراد 

را بر همگان آشکار ساخت.
امام محمدباقر)ع( با دریای علم بی پایان خویش به پرسش های علمی مردم 
روزگار پاسخ می گفت و پیچیدگی های برخی معارف را با حل آنها و توضیح های 
عالمانه آسان و روشن می کرد. برتری ایشان در فضل و دانش چنان مشهور بود که 
نویسندگان و شاعران در وصف او، نثرها نوشته اند و شعرها سروده اند. تاریخ نگاران و 
افرادی که امام پنجم شیعیان)ع( را از نزدیک درک کرده اند از آن بزرگوار به عنوان 
فردی گشاده رو نام برده اند که در صدقه دادن، جود، بخشش و به کار بستن آداب 
و توصیه های اسلامی می کوشید و سنت های دین پیامبر اکرم)ص( را در عمل به 

همگان می آموخت.
سرانجام امام محمدباقر)ع( پس از سال ها تلاش به منظور برپایی اسلام حقیقی و 
مبارزه روشنگرانه با ظلم و ستم در هفتم ذیحجه ۱۱۴هجری قمری در ۵7 سالگی 
در شهر مدینه به دستور هشام بن عبدالملک مسموم شد و به مقام والای شهادت 

نایل آمد. 
پژوهشگر گروه اطلاع رسانی ایرنا به بهانه سالروز شهادت امام محمدباقر)ع( با 
»حجت الاسلام محمدباقر خراسانی« مدیر اجرایی مجمع عالی حکمت اسلامی و 

مدرس دانشگاه آزاد اسلامی به گفت و گو پرداخته است.
حجت الاسلام خراسانی درباره ویژگی های امام محمدباقر)ع(گفت: امام پنجم 
شیعیان)ع( علاوه بر علوی و فاطمی بودن، تنها امامی است که پدر، پسر، جد پدری 
و جد مادری ایشان به مقام امامت رسیده اند. چنین خانواده ای سبب شد که وی از 
کودکی از شخصیت ممتازی برخوردار باشد. مادر بزرگوارشان فاطمه دختر امام دوم 
شیعیان)ع( بود که از او به عنوان بانویی پاک سرشت نام برده اند که سرآمد زنان عصر 
خویش به شمار می رفت. پرورش یافتن در دامان مادری با فضیلت و دانشمند و 
تربیت به وسیله امام سجاد)ع( بی گمان نقش بسیار موثری در علم و دانش گسترده 

باقرالعلوم)ع( ایفا کرد. 
رسول اکرم )ص( سال ها پیش از تولد این امام همام مژده آمدن ایشان را به جابر 
ابن عبدالله انصاری از صحابه های خویش داده و فرموده بودند: »امید آن  است که 
عمر طولانی کنی تا فرزندی از من را که از نسل حسین)ع( است و محمد نام دارد، 
ببینی که علم دین را می شکافد و تشریح  می کند. وقتی او را ملاقات کردی، سلامم 

را به وی برسان«.  مدیر اجرایی مجمع عالی حکمت اسلامی با اشاره به اختناق 
دوران خلافت امویان در هنگامه زمامداری امام محمدباقر)ع( اظهار داشت: ۱۹ سال 
رهبری مسلمانان به وسیله امام پنجم شیعیان)ع( با دوره پنج تن از خلیفه های اموی 
همراه بود که تنها یکی از آنها به نام »عمر بن عبدالعزیز« در دوره حاکمیت خویش 
برخورد مسالمت آمیزی با امام)ع( داشت و اجازه فعالیت های علمی را در راستای 
گسترش دین اسلام صادر کرد اما دیگر خلیفه ها، شرایط بسیار سختی را برای امام و 
یاران ایشان ایجاد کرده بودند. درباره شخصیت فرهنگی و اقدام های باقرالعلوم)ع( در 
راستای ایجاد و گسترش فضای فرهنگی و فکری باید وضعیت استبدادی و دیکتاتوری 
دوره خلفای اموی را در نظر گرفت و سپس به تحلیل عملکردهای موثر ایشان در این 
زمینه پرداخت. با چنین رویکردی مسلمانان در می یابند که آن والامقام در زمینه 

حفظ و شناساندن دین اسلام چه دستاوردهای ارزشمندی را به ارمغان آورده است.
این مدرس دانشگاه درباره ویژگی های شخصیتی و اجتماعی امام باقر)ع( تصریح 
کرد: بررسی عملکرد و خصوصیت های شخصی این امام همام می تواند از جنبه های 
گوناگون بر مردم جامعه اثرگذار باشد. عبادت و ارتباط با خدا و نیایش امام پنجم 
شیعیان)ع( از یک طرف و تلاش ایشان برای امرار معاش از طرف دیگر از جمله موارد 
قابل توجه به شمار می رود؛ در آن دوره برخی افراد علت کار زیاد امام)ع( را در برابر 
آفتاب سوزان شبه جزیره عربستان جویا می شدند و این امام همام در پاسخ می فرمود: 
»اگر من در این راه بمیرم در بهترین راه کشته شده ام.« از این سخنان می توان 
دریافت که امام باقر)ع( برای گذراندن زندگی سخت تلاش می کرد و جوانان امروز 
نیز می توانند با الگو گرفتن از ایشان کار کردن را بخشی از زندگی خویش بدانند و از 
کم کاری دوری کنند. صبر و بردباری از دیگر ویژگی های برجسته امام)ع( به شمار 
می رفت و این خصوصیت به آن والامقام کمک کرد تا بتواند ظلم و ستم حاکمان 
روزگار خویش را تحمل کند و در مسیر گسترش دین اسلام و شناساندن آن به مردم 

روزگار خویش گام بردارد. 
وی درباره دلیل شهرت یافت پیشوای پنجم شیعیان به عنوان باقرالعلوم، بیان داشت: 
علم زیاد امام)ع( سبب شد تا با وجودی که از لقب های خاصی مانند شاکر، هادی، 
امین، صابر و شاهد نیز برخوردار بود به باقرالعلوم مشهور شود. می توان گفت به سه 

دلیل ایشان را باقر نامیدند که شاید ویژگی شکافنده بودن همه علوم و مشکلات دلیل 
اصلی نسبت دادن این لقب به این بزرگوار باشد. امام محمدباقر)ع( همچنین پرسش 
های علمی آن عصر را با استدلال و منطق پاسخ می داد و معارف و دانش گسترده 

ای در اختیار داشت. 
حجت الاسلام خراسانی در ادامه افزود: علم و دانش گسترده امام)ع( به اندازه ای 
مشهود بود که این امر تنها مورد اعتراف شیعه نیست و بسیاری از بزرگان و دانشمندان 
اهل سنت و فرقه های دیگر اسلامی نیز به این ویژگی معترف هستند. برای مثال 
»شیخ مفید« با واسطه از »عبدالله بن عطاء مکی « از عالمان شیعه نقل می کند: »من 
هیچ دانشمند و فقیه اسلامی را ندیدم؛ مگر اینکه در نزد امام باقر)ع( بسیار کوچک 
می نمود.« »قرظی« از شاعران عرب نیز در توصیف مقام ایشان آورده است که »ای 
شکافنده و آشکار کننده علم برای پرهیزکاران! و ای برترین انسانی که برفراز کوه های 
حجاز لبّیک گفتی!...« همچنین محمدبن مسلم از شاگردان این امام همام)ع( نیز در 
این باره گفته است: »مطلبی نبود که به ذهن من خطور کند و پاسخ آن را از امام)ع( 
دریافت ندارم«. وی بیش از ۳۰ هزار حدیث در زمینه های مختلف از امام)ع( نقل کرده 
است که این امر نشان دهنده دانش امام پنجم شیعیان)ع( در هموار کردن تمامی 
زمینه های علوم است. »ابن حجر عسقلانی« از دانشمندان آن روزگار نیز می گوید: 
»محمد باقر)ع( به اندازه ای رمزها و اسرار علوم را آشکار ساخت و حقایق و حکمت 
ها را بیان کرد که جز کوردلان و منحرفان فردی نمی توانست او را انکار کند.« وی 

همچنین از امام باقر)ع( به عنوان برفرازنده پرچم دانش نام برده است. 
»شمس الدین ذهبی« از دانشمندان اهل سنت جمله ای دارد که با توجه به آن 
شخصیت ممتاز پیشوای پنجم شیعیان)ع( بر همگان آشکار می شود. وی در وصف 
این امام همام می گوید: »ایشان علم، عمل، آگاهی، شرافت، متانت و همه خوبی ها 
را در خود جمع کرد و برای خلافت اهلیت دارد.« در بررسی این موضوع باید گفت 
که این دانشمند نه تنها بر امامت بلکه بحث خلافت را هم در باره آن والامقام مطرح 

کرده است.
مدیر اجرایی مجمع عالی حکمت اسلامی از امام باقر)ع( به عنوان پدیدآورنده نهضت 
علمی گسترده در میان مسلمانان نام برد و گفت: این امام همام با برخورداری از دانش 

و علم بی اندازه خویش شرایط فرهنگی و علمی خاصی را در جامعه آن روزگار فراهم 
آورد و از آن برای گسترش مبانی دین مبین اسلام بهره جست. امام)ع( با برخورداری 
از این دانش عمیق به مبارزه با جریان های خاص و فرقه های انحرافی مانند خوارج 
پرداخت که در جریان ضعف حکومت در سال های ۱۰۴ تا ۱۱۴ هجری قمری شکل 

گرفتند و برای گمراه کردن مسلمانان به نقل حدیث های جعلی روی آورده بودند.
این مدرس دانشگاه آزاد اسلامی در ادامه توضیح داد: به دلیل محدودیت های 
سیاسی- اجتماعی موجود در جامعه تا پیش از دوره امام باقر)ع( تنها برخی از بحث 
های فقهی شیعه آن هم به طور محدود و در زمینه هایی همچون اذان و نماز مطرح 
شده بود اما در ۱۰ سال پایانی پیشوایی امور مسلمانان به وسیله امام)ع( یک گام مهم 
و موثر به منظور شکل گیری جنبش بزرگ فرهنگی، فکری و علمی برداشته شد که 
اوج آن در دوره امام صادق)ع( و دانشگاه بزرگ ایشان با چهار هزار دانشجو و شاگرد، 
مشاهده شد. به همین منظور نقل شده است بیشتر افرادی که در زمان امام ششم 

شیعیان)ع( حدیث نقل کرده اند بیشتر شاگردان امام باقر)ع( بوده اند. 
وی درباره جدیت امام باقر)ع( در برخورد با مکتب های انحرافی تصریح کرد: ایشان 
با اقدام های هوشمندانه از اسلام ناب محمدی)ص( دفاع و با فرقه های انحرافی آن 
دوره نیز برخورد می کرد و برای طرح بحث های اعتقادی بر پایه آنچه از اهل بیت)ع( 
گرفته شده بود، تلاش زیادی انجام می داد و فعالیت این فرقه ها را با اقدام های 
مناسب خویش از میان بردارد. امام پنجم شیعیان)ع( در این راه از دانش فقه، تفسیر 
و کلام نیز بهره برد و در مناظره های خویش با اقتدار حاضر شد و دشمنان اسلام را 
شکست داد. حجت الاسلام خراسانی اظهار داشت: مبارزه گسترده امام)ع( با گروهی 
از مخالفان به ظاهر مسلمان از دیگر اقدام های موثر ایشان در راستای شکل گیری 
جنبش فرهنگی، علمی و فکری به شمار می رود. گروهی که با برنامه ریزی در ظاهر 
مسلمان شدند و با حضور در لایه های مختلف جامعه مرجعیت علمی گروه زیادی از 
افراد مسلمان را به عهده گرفتند. آنان در راستای فعالیت های خویش حدیث های 
جعلی زیادی را منتشر کردند و اقدام هایی را برای خدشه دار کردن این دین الهی، 
چهره پیامبر اکرم)ع( و ائمه اطهار انجام دادند. امام باقر)ع( پس از آگاهی از این هدف، 
به شدت در برابر جریان تحریفی و نفوذ آنان ایستاد و با سیاست و هوش خویش 
برخی از این افراد و حدیث های ساختگی را افشا کرد و با انجام مناظره هایی موفقیت 
آمیز ماهیت و هویت آنها را برای مسلمانان آشکار ساخت. جریان سلفی گری و وجود 
داعش در جامعه کنونی نیز ریشه در درک نادرست برخی افراد نسبت به اسلام دارد 
و به روشنی نشان می دهد که اینگونه افراد شناخت درستی از دین کسب نکرده اند.

مدیر اجرایی مجمع عالی حکمت اسلامی در ادامه درباره چگونگی بروز جریان 
فکری امام پنجم شیعیان)ع( یادآور شد: باقرالعلوم)ع( شاگردان زیادی را در مکتب 
خویش پرورش داد و به تربیت نیروهای کاردان برای نشر دین اسلام در سراسر دنیا 
اقدام کرد. ایشان علاوه بر مطرح کردن حدیث های بسیار، توانست فقه، تفسیر، کلام و 
مبانی عقلانی شیعه را به طور گسترده بیان کند. در میان شاگردان این امام همام)ع( 
زنانی همچون ام هانی، خدیجه دختر عمر بن علی بن حسین و خدیجه دختر خود 
ایشان وجود داشتند. شاگردان این امام وارسته محدود به مرزها نبودند و بانوان نیز از 
علم آن بزرگوار بهره می بردند که این امر نشان از جایگاه شخصیت پروری در اسلام 
برای زنان دارد.  این مدرس دانشگاه در پایان از امام باقر)ع( به عنوان بازمانده قافله 
کربلا و حرکت گسترده پس از رخداد عاشورا نام برد و بیان کرد: ایشان در آن هنگام 
چهار سال سن داشتند و تمام رویدادهای روز عاشورا و حادثه های پس از آن را درک 
کردند و از رخدادهایی که برای امام سجاد)ع( شکل گرفت، آگاهی داشتند. دانستن 
این امور در کنار صبر، بردباری و شکیبایی ایشان سبب شد تا امام)ع( در حفظ دین 
و شناساندن اسلام واقعی به مردمان آن روزگار نقشی موثر ایفا کند و آن را از خطر 
تحریف دور کند. باید گفت دشمنان اسلام در هر مقطعی نفوذ و تحریف در جریان 
اسلامی را در سر می پرورانند و تنها شکل و روش آنها تغییر می کند. به همین منظور 
مسلمانان جهان باید با آگاهی از این رویکرد همواره هوشیار باشند و در برابر این 
تفکرهای انحرافی ایستادگی و اینگونه از امام معصوم)ع( در حفظ دین و سنت پیامبر 

اکرم)ص( پیروی کنند.

معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم با بیان اینکه بیشترین آمار تصادفات در قم 
مربوط به موتورسواران است، گفت: راکبان موتورسیکلت اورژانس قم را زمین گیر کرده اند.

حوادث ناشی از تصادف با موتورسیکلت به یکی از مهمترین و سخت ترین مشکلات 
اجتماعی شهر قم تبدیل شده است؛ عامل بیش از ۶۸ درصد تصادفات، موتورسوارها هستند 
که توان و امکانات مراکز درمانی شهر را درگیر خود کردند و ۵۰ درصد تخت های بیمارستان 

و ۴۰ درصد تخت های آی سی یو قم در تصرف آنان است.
با توجه به این که یکی از پرهزینه ترین و حیاتی ترین بخش بیمارستان تخت های ای سی 
یو است که می تواند جان بسیاری از افراد را از مرگ نجات دهد اما افرادی که نیاز مبرم به 
این تخت ها دارند توسط موتورسواری که مقصر بوده باید پشت در بمانند و در برخی موارد 

سبب مرگ آنان می شوند.
حوادث ترافیکی طبق ماده ۹۲ قانون باید رایگان درمان شود و این افراد با عدم رعایت 

قوانین هزینه سنگینی بر بیت المال نیز تحمیل می کنند.
جمعیت استان قم در سرشماری سال ۹۵، یک میلیون و ۲۹۲ هزار نفر بود اما طبق گفته 
مسئولان مربوطه نزدیک به یک میلیون موتورسیکلت پلاک دار و بدون پلاک در قم وجود 

دارد که نسبت به جمعیت آن بسیار زیاد است.
قم نیازمند مدیریت صحیح در زمینه استفاده و خرید و فروش موتورسیکلت است و خرید 
موتور تنها باید از مراکز معتبر انجام شود اما متأسفانه به گفته رئیس پلیس راهور استان قم، 
به علت استفاده بی رویه از این وسیله نقلیه، آماری از تعداد کسانی که دارای گواهی نامه 
رانندگی موتورسیکلت هستند وجود ندارد و تا زمانی که راکبان همکاری لازم را نداشته 

باشند آمار تصادفات بالا می ماند.
موتورسواران متخلف روزانه انرژی و توان زیادی از دستگاه های امدادی می گیرند و بال و پر 
اورژانس را برای خدمت رسانی بهتر شکسته اند و ظرفیت خدمت رسانی این دستگاه امدادی 
را تصرف کرده اند؛ در مورد این چالش مهم با مهدی فراهانی معاون مرکز فوریت های پزشکی 

استان قم به گفت وگو پرداختیم که در ادامه می آید:
آمار تصادفات سال گذشته موتورسیکلت سواران در قم به چه اندازه بوده 

است؟
۱۶ هزار و ۳۴۲ تصادفات موتورسیکلت در این سال به وقوع پیوست که ۱۸ هزارو ۶۲۸ 

مجروح بر جای گذاشت که هشت هزار و ۹۲۹ نفر در محل درمان شدند.
۹ هزار و ۶7۰ نفر به بیمارستان منتقل شدند و ۲۹ نفر سر صحنه فوت کردند که این 
آمار تا پیش از بیمارستان است و قطعاً از ۹ هزارو ۶7۰ نفر اشخاص بدحالی که به بیمارستان 

رسانده شده اند تعداد زیادی فوت کردند.
بیشترین و کمترین فوتی در سال 9۵ در چه ماه هایی رخ داده است؟

بیشترین فوتی در مهرماه با هفته ای یک فوت بوده است که باید آسیب شناسی شود و 
کمترین فوتی بهمن ماه بدون فوتی بوده است.

متاسفانه اعزام پرسنل اورژانس بیشتر برای تصادفات و بیشترین آمار تصادفات نیز مربوط 
به موتورسواران است که بیشترین انرژی را از نیروهای اورژانس می گیرند و نیروهای پلیس 

و بیمارستان نیز همین اعتقاد را دارند.
در ۲۴ ساعت، حدود ۳۵ تصادف موتورسیکلت در قم اتفاق می افتد که این تعداد 
تصادف، ۳۵ تا ۴۰ مجروح برجای می گذارد که به عبارتی ماهانه هزار تا هزار و ۲۰۰ مجروح 

موتورسوار ظرفیت اورژانس را اشغال می کنند.
اورژانس در رسالت خود که  تا  تصادفات موتورسوارها در سطح شهر موجب شده 
خدمت رسانی به آحاد جامعه است دچار مشکل شود و بیشتر توان خود را صرف موتورسوارها 

کند که این امر موجب نارضایتی برخی مردم از اورژانس می شود.
اورژانس در چه موادی باید اعزام شود؟

اورژانس برای هر عاملی که تهدید حیات باشد اعم از تصادفات و غیرتصادفات باید اعزام 
شود اما ۴۰ تا ۴۵ درصد اعزام ها مربوط به موتورسواران است و مسلم است که نمی تواند به 
همه نیازمندان به کمک از قبیل بیماران قلبی، تنفسی و شیمیایی و آسیب دیدگان حوادث 

شغلی و صنعتی که همه روزه این تماس ها هست، خدمات مناسب ارائه دهد.
تصادفات موتورسوارها در سطح شهر موجب شده تا اورژانس در رسالت خود 

که خدمت رسانی به آحاد جامعه است دچار مشکل شود
ظرفیت وجود دارد اما به دلیل تصادفات بالای موتوری در جایی غیرواقعی استفاده 
می شود، ضمن این که انرژی نیروهای اورژانس هم تحلیل می رود زیرا آنان در طول ۲۴ 
ساعت باید نیرو داشته باشند قطعاً در مأموریت های دیگر به سبکی که نیاز است و از آنان 

انتظار می رود نمی توانند خدمت رسانی کنند.
وقتی خودرو و نیروی ما برای تصادفات موتورسواران اعزام می شود، در مأموریت های 
واقعی با تأخیر و صرف زمان بیشتری به صحنه می رسد بیمار یا همراهان وی علت پشت 
پرده برای تأخیر را نمی دانند و فقط نارضایتی وجود دارد و عموم مردم می گویند اورانس 

دیر به سر صحنه می رسد.
تصادفات موتورسیکلت به هر تعداد که باشد اعزام انجام می شود اما آسیب به مردم وارد 
می شود که نیازمند این خدمات هستند مردم مدام تماس می گیرند که چرا نمی آیید ما هم 

بداخلاقی در اعزام نداریم اما جای دیگر درگیر هستیم.
برای تصادفات موتوری هم بالگرد اعزام می شود؟

بالگرد به دلیل بحث های امنیتی و اقتصادی و مشکلات جایگاه فرودی که دارد در همه 
موارد اعزام نمی شود اما به علت تصادفات موتوری زیاد در قم مصدومان را از بخش ها به شهر 

می رساند و نیروهای اورژانس در زمین و هوا بیشتر درگیر تصادفات موتورسواران هستند.
من پیشتر هم گفتم که موتورسواران اورژانس قم را زمین گیر کرده اند و هر روز هم 

وضعیت بدتر از روز گذشته می شود.
نقش پلیس در این زمینه چیست؟

هزار  ماهانه چندین  انجام می دهد  زمینه  این  در  را  کار خود  پلیس  معتقدم  من 
موتورسیکلت در قم توقیف می شود و ظرفیت پارکینگ های پلیس پر شده و پلیس راهور 
نیز حدود ۶۰۰ هزار دستگاه موتورسیکلت را در شهرها به دلیل تخلفات حادثه سازشان 
توقیف کرده و بسیاری از افراد به دلیل خلافی زیاد حتی برای ترخیص موتورسیکلت 
خود مراجعه نمی کنند اما فرهنگ و ضرورت استفاده از کلاه ایمنی هنوز برای مردم جا 

نیفتاده است.
سر کیسه سفت بسته شده و ته آن رها است به این معنا که ورودی کارخانه ها و پلاک 

شدن انجام می شود در نتیجه گرفتن موتور تنها راهکار نیست.
وضعیت تصادفات موتورسواران در قم را چگونه می بینید؟

وضعیت تصادفات موتورسواران از خط قرمز عبور کرده و در مرز بحران است باید به خاطر 
شهر، مردم و جوانان فکری شود و شاید برخی خانواده ها هنوز باور نمی کنند که موتور تا این 

حد خطرناک است و این عدد ورقم ها در باورشان نمی گنجد.
تصاویر تصادفات باید پخش شود آنجا که منجر به فوت شده مرگ مغزی شدند و زندگی 

نباتی دارند ببینند نگویند روحیه ها مکدر می شود این ها بازدارنده است.
به عنوان مثال به منظور کاهش آسیب های چهارشنبه سوری وقتی همه وارد شدند 
و فیلم های مستند و تصاویر را پخش کردند آگاهی مردم و خانواده ها بیشتر و سبب 

بازدارندگی شد.
پخش تصاویر ناگوار در تصادفاتی که از کمرندی ایمنی استفاه نشده بود نیز بازدارندگی 
داشت اما در زمینه فرهنگ موتورسواری این اتفاق نیفتاده و یک عزم قاطعی از سوی همه 
مردم و مسئولان می خواهد و هر نهاد حقیقی و حقوقی و سازمان دولتی و غیردولتی باید 

وارد عمل در زمینه آموزش شوند.
کلاه ایمنی چه میزان در تصادفات موتوری تأثیرگذار است؟

در تصادفات یک گروه سر صحنه و عده ای در بیمارستان ها فوت می کنند و بخش زیادی 
هم دست و پا شکسته و زخمی می شوند اما عده ای آسیب های نخاعی می بینند و روی 

تخت بیمارستان ها و زیر دستگاه مدت ها است که زندگی نباتی پیدا کرده اند.
مهم ترین چالش در قم ضعف آموزشی و فرهنگی است که باید در سطح کلان 

به آن پرداخته شود
این عده کلاه ایمنی استاندارد نداشتند و بیشتر آنان نمادی از کلاه را روی سرشان 

گذاشته بودند که بیشترین آسیب را به خود، خانواده و جامعه وارد می کنند.
مواردی بوده که خانواده به دلیل مشکلات اقتصادی و اجتماعی و شرایط روحی سخت 
پس از مدتی حتی راضی به فوت نزدیکان خود شدند زیرا تا مدتی نامعلوم و حتی برخی تا 

سال ها تنها با دستگاه نفس می کشند.
راهکار اساسی چیست؟

مهم ترین چالش در قم ضعف آموزشی و فرهنگی است که باید در سطح کلان به آن 
پرداخته شود زیرا اشکال اساسی در زمینه نحوه استفاده از موتور توسط نوجوانان و جوانان 

و نبود نظارت کافی از سوی خانواده ها است.
پلیس و اورژانس و برخی رسانه ها کار خود را می کنند اما می طلبد که از منبری و واعظ 
گرفته تا همه دستگاه ها بخصوص استانداری و فرمانداری، رسانه ها، حوزه علمیه، مدارس، 
دانشگاه ها و خانواده ها وارد میدان شوند زیرا این اتفاق ناگواری است که گریبان شهر و مردم 

قم را گرفته است.
کوتاهی در این امر باز تکرار می کند قصه تلخ و تکراری یک تصادف را و به گوش می رسد 
از خانه های شهر صدای گریه و شیون و ساعتی بعد پارچه و بنرهای سیاه اطراف خانه را 
می پوشاند و اعلامیه هایی که بر دیوار شهر چسبانده می شود و جدایی های زودهنگام را 

کلید می زند.

معاون مرکز فوریت های پزشکی استان قم :

موتورسواران اورژانس قم را زمین گیر کرده اند






